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ραμά μας είναι μια Ελλάδα που θα

«
θα προχωρά με σταθερά βήματα

ανεβαίνει συνεχώς ψηλότερα και

μπροστά », τονίζει ο αντιπρόεδρος της κυβέρ-

νησης, Κωστής Χατζηδάκης, ο οποίος, μιλώ

ντας στη Realnews, επισημαίνει ότι «η Νέα Δη

μοκρατία είναι η μόνη πολιτική δύναμη στην

οποία μπορεί πράγματι να ακουμπήσει η Ελλά-

δα , χωρίς να υπάρχει κίνδυνοςνα πάει χαμένη

η πρόοδος των τελευταίων ετών! ».

ΟΠοιεςαλλαγέςεπιφέρει στηλειτουργία του

Μεγάρου Μαξίμου και τηςκυβέρνησηςηνέα

θέση σας ως αντιπροέδρου;

Ο πρωθυπουργός με αυτή και με άλλες απο-

φάσεις που πήρε στο πλαίσιο του ανασχη-

ματισμού στοχεύει σεένανακόμη καλύτερο

συντονισμό, καθώς και επιτάχυνση και προ-

βολή του κυβερνητικού έργου σε τομείς κρί-

σιμουςγια τη χώρα και τον πολίτη . Σε αυτό

το πλαίσιο και σε στενή συνεργασία με τους

συναρμόδιους υπουργούς σε κάθε υπουρ

γείο που ανήκει στον δικό μου χώρο ευθύ-

νης, θα προωθήσουμε δύο-τρεις στοχευμέ

νες παρεμβάσεις που θα έχουν ουσιαστι

κό αντίκτυπο τόσο στην οικονομία όσο και

στην καθημερινότητα των πολιτών . Και αυτ

τό θα γίνει όσο πιο καθαρό γίνεται με σειρά

τολμηρών πρωτοβουλιών που ήδη προχω

ρούν ή σχεδιάζονται για την περαιτέρω μεί

ωση των φόρων, την επιτάχυνση επενδυτι-

κών πρωτοβουλιών και έργων, την αντιμε
τώπιση τωναδυναμιώντου λεγόμενου «βα-

θέος κράτους», με πιο χαρακτηριστικό πα-

ράδειγμα τον ΟΣΕ . Σε τέτοιου είδους πρωτο-

βουλίες θέλω να δώσω έμφαση από τοννέο

μου ρόλο . Οχι με λόγια, αλλά με έργο. Οχι με

θεωρίες, αλλά με αποτέλεσμα . Χτίζουμε πά-

νω σε όσα έχουμε καταφέρει και προχωρά

με με ακόμα πιο δυνα-

μικό βηματισμό. Για μια

Ελλάδα πιο ισχυρή και

πιο ασφαλή, μια Ελλά-

δα που δεν θα διώχνει ,

αλλά θα δίνει προοπτι

κή στα παιδιά της !• Πολλοί καταλογίζουν

στην κυβέρνηση έλλειψη

αφηγήματοςστηδεύτερη

τετραετία. Ποιο είναι το

όραμά της για τη χώρα;
Είναι αλήθεια ότι στη

δεύτερη θητεία της Νέ

αςΔημοκρατίας -παρό-

λο που, ανδείτετο πρό

γραμμά μας, τηρούμε

τις προεκλογικές μας

δεσμεύσεις και προχω-

ρούμε μπροστά- το α-

€689

Κωστής Χατζηδάκης
Αντιπρόεδρος της κυβέρνησης

σχυρούς θεσμούς και μια Δικαιοσύνη που

δεν θα σέρνεται . Μια Ελλάδα, δηλαδή, που

θα προχωρεί με σταθερά βήματα μπροστά !

Ο Πώς αξιολογείτε την εσωκομματική γκρί-

νια για τις αυξήσεις στα στελέχη των Ενό

πλων Δυνάμεων; Θεωρείτε ότι δημιουργεί

προηγούμενο;
Δεν υπάρχει καμία αμφιβολία πως οι ημέ-

ρες εκείνες δεν ήταν μια επικοινωνιακά καλή

στιγμή για την κυβέρνηση . Αν, ωστόσο, δού-

μετο θέμα πιο ψύχραιμα , θα διαπιστώσουμε

ότι στο τέλος της ημέρας όλα αυτά θα έχουν

σύντομα ξεχαστεί και αυτό που θα μείνει εί
ναι ότι η κυβέρνηση στην οικονομία , με διά-

φορους τρόπους, σταθερά ανεβάζει την Ελ-

λάδα ψηλότερα . Αυτό αφορά προφανώς και

το θέμα των αποδοχών στα Σώματα Ασφα-

λείας και συνολικά τη μισθολογική πολιτική

της κυβέρνησης, η οποία προχωρά με σχέ

διο, με βάση τις δυνατότητεςτης οικονομίας

και τις αντοχές του Προϋπολογισμού . Θέλω

να ξεκαθαρίσω ότι δεν είμαστε στην εποχή

του «δώσ' τα όλα» . Διότι τις επιπτώσεις των

πολιτικών της εποχής εκείνης τις ζήσαμε όλοι

μας και τις έχουν νιώσει πιο έντονα στο πετσί

τους οι πιο αδύναμοι συμπολίτες μας με την

καταρράκωση τότε του βιοτικού τους επιπέ

δου . Πρωτίστως οι μισθωτοί και οι συνταξι

ούχοι . Ταυτόχρονα, όμως, αν δείτετην ευρύ

τερη εικόνα, αν φύγουμε δηλαδή από ένα ε

πικοινωνιακό πρόβλημα που είχε ή δεν είχε

η κυβέρνηση για μερικές ημέρες, τότε είναι

σαφές ότι, ιδιαίτερα στο πεδίο της οικονομί

ας και της ενίσχυσηςτου διαθέσιμου εισοδή

ματος, γίνονται ουσιαστικά βήματα μπροστά .

Παρεμβάσεις όπως η αύξηση του κατώτατου

μισθού , το ξεπάγωμα των μισθών στο Δημό

σιο, η αύξηση των συντάξεων, η παράλληλη

αύξηση και του μέσου μισθού, μαζί με τη μεί

ωση των φόρων και τη δημιουργία πάνω από

μισού εκατομμυρίου νέων θέσεων εργασίας

δείχνουν ότι δεν εφαρμόζουμε αποσπασματ

τικές πολιτικές αλλά ένα σχέδιο μεβάθος, το

«Να μην πάει χαμένη
η πρόοδος των

τελευταίων ετών»
φήγημα της προόδου δεν αποτυπώθηκε με

την ίδια καθαρότητα που υπήρχε στην πρώ

τη τετραετία , όταν ήταν και πιο σαφές στον

κόσμο τι κάναμε (ενίσχυση της άμυνας, ψη-

φιακός εκσυγχρονισμός, επίλυση του προ-

βλήματοςτων εκκρεμών συντάξεων, διάσω

ση τηςΔΕΗ κ.λπ. ) . Σημαντικό έργο, όμως, υ-

πάρχει και στη δεύτερη τετραετία : Η ψήφι

ση του νόμου για τα μη κρατικά πανεπιστή-

μια . Τα αποτελέσματα στη μάχη κατά της

φοροδιαφυγής. Οι μεταρρυθμιστικές πρω-

τοβουλίες για επιτάχυνση στη Δικαιοσύνη .

Εργο που προφανώς πρέπει και να επικοι-

νωνηθεί. Από εκεί και πέρα, η κυβέρνηση έ-

χει ακόμη πολλή δουλειά να κάνει με έμφα

ση σε μια σειρά πρωτοβουλιών, όπως σας

n

«Το όραμά μας είναι μια Ελλάδα που θα ανεβαίνει
συνεχώς ψηλότερα, με μια ακόμη πιο ισχυρή

οικονομία , καλύτερους μισθούς και νέες δουλειές,

καλύτερες δημόσιες υπηρεσίες και, φυσικά,

ποιοτική εκπαίδευση, ισχυρούς θεσμούς
και μια Δικαιοσύνη που δεν θα σέρνεται»

τις περιέγραψα προηγουμένως. Η πλειονό-

τητα των πολιτών δεν θέλει απλώςφανταχτε-

ρά συνθήματα . Πολύ περισσότερο θέλει σο-

βαρότητα, σταθερότητα και μεγαλύτερεςτα-

χύτητες. Αυτό πρεσβεύει η κυβέρνηση του

Κυριάκου Μητσοτάκη . Και αυτό πιστεύω θα

είναι το διακύβευμα της επόμενης κάλπης.

Το όραμά μας είναι μια Ελλάδα που θα α-

νεβαίνει συνεχώς ψηλότερα, με μια ακόμη

πιο ισχυρή οικονομία, καλύτερους μισθούς

και νέες δουλειές, καλύτερες δημόσιες υπη-

ρεσίες και, φυσικά, ποιοτική εκπαίδευση , ι-

οποίο μπορείνα έχει αντο

χή στονχρόνο, ακριβώςε-

πειδή βασίζεται στο σω

στο μείγμα οικονομικής

πολιτικής, το οποίο συν-

δυάζει τη δημοσιονομική

σταθερότητα με τιςφιλο-

επενδυτικές πολιτικές. Και

αυτό, τελικά , είναι το κρί-

σιμο και που πιστεύω ότι

ενδιαφέρει και περισσό-

τερο τους πολίτες: δηλα-

δή, όχι οι εντυπώσεις της

στιγμής, αλλά η συνέπεια,

η αξιοπιστία, η πρόοδος

στη βελτίωση του βιοτι

κού τους επιπέδου !

Σας ανησυχεί ότι η

πλειονότητα της κοινής

γνώμηςσυμμερίζεται τα

περί κυβερνητικήςσυγκάλυψηςστηντραγω-

δία των Τεμπών. Τι απαντάτε;

Τις τελευταίες ημέρες ξεκίνησε η κατάρρι-

ψη διαφόρων μύθων που είχαν αναπτυχθεί

σχετικά με τηντραγωδία των Τεμπών και ήρ-

θαν στο φως διάφορες προσπάθειες συγκά-

λυψηςτηςαλήθειας από όσους επιχείρησαν

στην πλάτη των χαροκαμένωνγονιώννα εκ-

μεταλλευτούν κομματικά το θέμα . Σε αυτό

το πεδίο πιστεύω ότι θα φανεί η αλήθεια και

θα αποδειχθεί επίσης ότι η κυβέρνηση δεν

έχει τίποτα να κρύψει .

Ο Παρά τη μακρά περίοδο δημοσκοπικής

κάμψης της Ν.Δ., πιστεύετε ότι το «παιχνί-

δι γυρίζει»;

Προηγήθηκε ένα δύσκολο δίμηνο . Βρισκό-
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μαστε επίσης λίγο πριν από το μέσο της δεύτερης θη-

τείας της Νέας Δημοκρατίας και είναι λογικό να υπάρ

χει μειωμένη συσπείρωση των ψηφοφόρων μας. Ακό-

μη και έτσι, όμως, βλέπουμε ότι στις δημοσκοπήσεις η

Νέα Δημοκρατία παραμένει μακράν μπροστά από 6-

λους τους υπόλοιπους κομματικούς σχηματισμούς. Δεν

λέω προφανώς ότι η κατάσταση είναι εύκολη . Αν συνε-

χίσουμε με ακόμη μεγαλύτερη επιμονή σε μια πολιτική

πορεία με όλεςτις αναγκαίες αλλαγές που θα απαντούν

σε καθημερινά προβλήματα των πολιτών και θα ανεβά

ζουν την Ελλάδα ψηλότερα, όπως τις περιέγραψα, τό-

τε, ναι , θα δείτε ένα πολύ πιο θετικό πολιτικό τοπίο για

τη Νέα Δημοκρατία . Αρκεί φυσικά να μη φοβόμαστε τη

δράση και το πολιτικό κόστος και βεβαίως να μην είμα-

στε αλαζόνες. Προχωρώντας έτσι,πιστεύω ότι θα δημι

ουργηθούν οι προϋποθέσεις ώστε ολοένα περισσότε

ροι να αντιληφθούν ότι η Νέα Δημοκρατία, στο σημε

ρινό πολιτικό σκηνικό, είναι η μόνη πολιτική δύναμη η

οποία τους εγγυάται ασφάλεια , ανάπτυξη και προοΠΤΙ-

κή . Η μόνη πολιτική δύναμη στην οποία μπορεί πράγ-

ματι να ακουμπήσει η Ελλάδα, χωρίς να υπάρχει κίνδυ

νος να πάει χαμένη η πρόοδος των τελευταίων ετών!

Σας ανησυχούν οι δασμοί που ανακοίνωσε ο Πρόε

δρος Τραμπ; Εκτιμάτε ότι θα συνεχιστεί η στρατηγική

σχέση Αθήνας - Ουάσιγκτον;

Παρακολουθούμε τις εξελίξεις με προσοχή . Το πιο ση-

μαντικό ζήτημα για την ώρα είναι βεβαίως οι δασμοί

που πριν από λίγες ημέρες επιβλήθηκαν από τις ΗΠΑ .

Από τουςεμπορικούς πολέμους όλοι βγαίνουμε χαμένοι .

Η Ελλάδα δεν έχει τόσο μεγάλες εξαγωγές ποσοστιαία

απέναντι στις ΗΠΑ, ωστόσο, μη γελιόμαστε, οι εξελίξεις

αυτές θα έχουνγια ένα τουλάχιστον διάστημα κάποιες αρ-

66Δενείμαστε
στην εποχή του

«δώσ' τα όλα» . Διότι

τις επιπτώσεις των

πολιτικών της εποχής

εκείνης τις ζήσαμε όλοι

μας και τις έχουννιώσει

πιο έντονα στο πετσί

τους οι πιο αδύναμοι

συμπολίτεςμας99

νητικέςεπιπτώσειςστηνευρω-
παϊκή και στην παγκόσμια οι-

κονομία . Η Ελλάδα δεν μπο-

ρεί να είναι εξαίρεση και αυτ

τό σημαίνει ότι κυβέρνηση και

λαόςπρέπει να είμαστε ιδιαίτε-

ρα προσεκτικοίσεαυτή τησυ-

γκυρία . Σε κάθε περίπτωση, η

Κομισιόν θα χειριστεί από ευ-

ρωπαϊκής πλευράς το θέμα .

Θα δούμε, λοιπόν, πώς εξε-

λίσσονται τα πράγματα - λαμ-

βάνοντας υπ ' όψιν μάλιστα ό-

τι στο πρόσφατο παρελθόν οι

ΗΠΑ άλλαξαν ενίοτε στρατη-

γική . Σε ό,τι αφορά τη χώρα

μας, έχει με τις ΗΠΑ ανεπτυγ

μένες διμερείςσχέσειςεδώ και

χρόνια , οι οποίες επί δικής μας κυβέρνησης ενισχύθη-

καν περαιτέρω . Τόσο οι στρατιωτικές, καθώς η Ελλά

δα είναι από τους πιο αξιόπιστους συνομιλητές των Η-

ΠΑ στη νοτιοανατολική Μεσόγειο, όσο και οι οικονομι-

κές . Για παράδειγμα,τογεγονόςότι για πρώτη φορά ύ

στερα από δεκαετίες αμερικανικοίγίγαντες επενδύουν

στην Ελλάδα : Pfizer, Cisco, Microsoft, Google, Amazon .

Αλλά και η Chevron και η ExxonMobil στους υδρογο-

νάνθρακες. Αυτές τις σχέσεις θα επιδιώξουμε ακόμα

και μέσα στο τρέχον περιβάλλον να τις διατηρήσουμε

και αν είναι δυνατόν να τις ενισχύσουμε, έχοντας πά-

ντοτε ως προτεραιότητα τη διάσταση της ευρωπαϊκής

ενότητας, διότι μια ισχυρή Ευρώπη σημαίνει και μια ι-

σχυρότερη Ελλάδα !
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γράφει ο
ΓΙΑΝΝΗΣ ΥΦΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ*

*Ακαδημαϊκός συντονιστής στο ΜΒΑ

University of Athens, Διοίκηση Υπηρεσιών

Υγείας του ΕΚΠΑ

T
ο 2025 βρίσκει την Ελλάδα σε ένα σταυ

ροδρόμι ραγδαίων εξελίξεων και μεταρ

ρυθμίσεων στον τομέα της υγείας . Από

τη μια πλευρά η δεκαετής οικονομική κρίση ,

τα τρία μνημόνια και στη συνέχεια η πανδη-

μία της COVID-19, που επιδείνωσαντην υγεία

του ελληνικού πληθυσμού και στοίχισαν τριάμι-

σι χρόνια υγιούς επιβίωσης, και από την άλλη

οι προκλήσεις που δημιουργήθηκαν κατά την

έξοδο από την κρίση φέρνουν στο προσκήνιο

την αναζήτηση της άριστης στρατηγικής που

θα οδηγήσει στην οικονομική ανάπτυξη και

στην ευημερία των πολιτών.

Την τελευταία δεκαπενταετία, τα θέματα της

υποχρηματοδότησης,τηςαποδοτικότητας, των

ανικανοποίητων αναγκών υγείας και των ανισο-

τήτων στην πρόσβαση στις υγειονομικές υπηρε-

σίες απασχόλησαν τους διεθνείς οργανισμούς,

τις κυβερνήσεις και τους υπευθύνουςχάραξης

των πολιτικών υγείας. Σε πολλές επιτελικές συ-

νεδριάσεις των υπουργών Υγείας του Παγκό-

σμιου Οργανισμού Υγείας (ΠΟΥ) και του ΟΟ-

ΣΑ έχει επισημανθεί η ανάγκη αύξησης των

επενδύσεων στην υγεία για την επίτευξη των

17 Στόχων Βιώσιμης Ανάπτυξης του Οργανι

σμού Ηνωμένων Εθνών (ΟΗΕ) .

Οι δαπάνεςγια την υγεία δεναποτελούν κό-

στος, αλλά επένδυση . Μια επένδυση που επι-

φέρει πολλαπλάσια αναπτυξιακά αποτελέσμα-

τα . Τεκμηριωμένες μελέτες αναφέρουν ότι η

Πόσο εφικτή είναι

η πολιτική συναίνεση

στην υγεία;
Από τους
βασικότερους
παράγοντες
της ύφεσης και
της απόκλισης
από τη μέση
ευρωπαϊκή
τάση

ανάπτυξης

της χώρας
μαςήταν
η πολιτική
τοξικότητα
και η έλλειψη
συναίνεσης

δαπάνη ενός ευρώ για την πρόληψη επιφέρει 12 ευρώ όφελος

στην κοινωνία . Υπό αυτή την έννοια αξίζει να διερευνήσουμε

τη διαχρονική εξέλιξη των δαπανών υγείαςτην τελευταία δεκα-

πενταετία . Για λόγους ανάλυσης θα διακρίνουμε τρεις σημαντι

κές περιόδους που σμίλεψαντις πολιτικές υγείας στη χώρα μας.

Την πρώτη περίοδο, 2011-2015, η Ελλάδα πέρασε μια οικο-

νομική κρίση που άφησε το στίγμα της στην κοινωνία . Οι δαπά-

νες υγείας συρρικνώθηκαν από 18,836 δισ . το 2011 σε 14,732

δισ . το 2015. Δηλαδή μείωση κατά 22% . Οι δημόσιες δαπάνες

μειώθηκαν την περίοδο 2011-2015 κατά 30%, ενώ οι ιδιωτικές

μειώθηκαν μόλις κατά 6% . Επομένως, παρατηρούμε ότι η δρα-

στική μείωση των δημοσίων δαπανών μετακύλησε ένα δυσβά

στακτο οικονομικό βάρος στα νοικοκυριά .

Η δεύτερη περίοδος, 2015-2019, χαρακτηρίζεται για τη χώ

ρα μας ως η συνέχεια της ύφεσης και της απόκλισης από τον

μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ενωσης. Οι ρυθμοί ετήσιας ανάπτυ-

ξηςτων κατά κεφαλήν δαπανών υγείας στην Ελλάδα ήταν 1,1 %

έναντι 3,4% στην Ε.Ε.-27.

Δηλαδή η Ελλάδα αντιπροσώπευε το ένα τρίτο της ανάπτυ

ξης σε σύγκριση με τον μέσο όρο της Ε.Ε. -27. Την ίδια περίο-

δο, ο ρυθμός αύξησης των δαπανών υγείας στην Κύπρο, που

πέρασε μια οδυνηρή οικονομική κρίση όπως η Ελλάδα , ήταν

6,2% (εξαπλάσια σε σχέση μετην Ελλάδα) .

Την τρίτη περίοδο 2019-2022, οι χώρεςτης υφηλίου πλήττο-

νται από την πανδημία της COVID- 19 και οι κυβερνήσεις λαμ-

βάνουν δραστικά μέτρα για την αντιμετώπιση του ιού . Τα μέ-

τρα αυτά οδηγούν στην αύξηση των δαπανών υγείας.

Στην Ευρώπη ο μέσος ετήσιος ρυθμός αύξησηςτων δαπανών

υγείαςανήλθε στο 3,6% . Στην Ελλάδα έφθασε στο 4,5%, ξεπερ

νώντας κατά μία ποσοστιαία μονάδα τον μέσο όρο της Ε.Ε. -27.

Το ποσοστό των δαπανών υγείας στο ΑΕΠ αυξήθηκε στηχώρα

μας από 8,15% το 2019 στο 9,6% το 2023 .

Σήμερα, έπειτα από μια δεκαετή οικονομική κρίση και στη συ-

νέχεια από μια πανδημία, οι δαπάνες υγείας στη χώρα μας επα-

νέρχονται στα επίπεδα που ήταν πριν από την κρίση .

Σύμφωνα με την πρόσφατη έκδοση της ΕΛΣΤΑΤ, της 27ης

Μαρτίου 2025, οι δαπάνες υγείας το 2023

ανήλθαν στα 18,902 δισ . ευρώ . Το 2011 , το

αντίστοιχο ποσό ήταν 18,836 δισ . ευρώ . Επο-

μένως το χρηματο-οικονομικό σύστημα υγεί

ας της χώρας το 2023 ανακάμπτει και φθάνει

στα επίπεδα του 2011 .

Πολιτική τοξικότητα
και έλλειψη συναίνεσης
Αξίζει να θέσουμε το ερώτημα κατά πόσο δι-

δαχθήκαμε από τις διχόνοιες και από τα λάθη

του παρελθόντος και κατά πόσο οι προκλήσεις

για νέες αναπτυξιακές πολιτικές υγείας μπορούν

να οδηγήσουν σε συναινετικές πολιτικές μετα-

ξύ των κομμάτων . Στο Πανεπιστήμιο Αθηνών

χρησιμοποιήσαμε οικονομετρικές αναλύσεις,

διερευνώντας τον οικονομικό κύκλο σε σχέση

με τον επιδημιολογικό και τον πολιτικό .

Τα συμπεράσματα είναι αποκαλυπτικά . Ενας

από τους βασικότερους παράγοντες της ύφε-

σης και της απόκλισης από τη μέση ευρωπαϊ

κή τάση ανάπτυξης της χώρας μας ήταν η που

λιτική τοξικότητα και η έλλειψη συναίνεσης με-

ταξύ των κομμάτων στη διαμόρφωση μια κοι-

νής υγειονομικής πολιτικής. Η έλλειψη συναίνε

σης οδήγησε στην ύφεση, στη φτωχοποίηση,

στην όξυνση των ανισοτήτων και στην απόκλι

ση από τον μέσο αναπτυξιακό ρυθμό που και

ταγράφεται στιςχώρεςτης Ε.Ε.-27.

Η πολιτική συναίνεση και η ανάγκη για δια-

κομματική συνεργασία στον τομέα της υγείας

για την επίλυση των διαρθρωτικών προβλημά-

των αποτελεί ιστορική αναγκαιότητα . Ο εκσυγ

χρονισμός και η ψηφιοποίηση του ΕΣΥ, η ενί

σχυση της ΠρωτοβάθμιαςΥγείας και της Πρό

ληψης, η αντιμετώπιση της υποστελέχωσης και

της υποχρηματοδότησης απαιτούν κοινές δια-

κομματικές συνέργειες.

Η δημιουργία Διακομματικών ΕπιτροπώνΥγεί-

ας μπορεί να συμβάλει ουσιαστικά στη χάρα-

ξη στρατηγικήςγια μακροπρόθεσμο προγραμ-

ματισμό . Η επιστημονική τεκμηρίωση και η συν

νεργασία με πανεπιστήμια και ερευνητικούς

φορείς μπορεί να φέρει γόνιμα αποτελέσμα-

τα , αξιοποιώντας τεχνογνωσία και πρακτικές

επιτυχημένων μεταρρυθμίσεων στην Ευρώπη .

Στο σταυροδρόμι των μεταρρυθμίσεων η βιω-

σιμότητα του ΕΣΥ και η ικανοποίηση των πολι-

τών από ποιοτικές υπηρεσίεςυγείαςαποτελούν

πολιτική προτεραιότητα για συνεργασία μετα-
ξύ των πολιτικών δυνάμεων της χώρας μας.

INFO

• Ηδημιουργία

Διακομματικών Επιτροπών

Υγείας μπορεί να

συμβάλει ουσιαστικά

στη χάραξη στρατηγικής

για μακροπρόθεσμο

Προγραμματισμό

• Σήμερα, έπειτα από μια

δεκαετή οικονομική κρίση και

στη συνέχεια από μια πανδημία,

οι δαπάνες υγείας στη χώρα

μας επανέρχονται στα επίπεδα

που ήταν πριν από την κρίση
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H
υγεία είναι ένα ανθρώπινο δικαίωμα .

Η διαμόρφωση μιας φαρμακευτικής

πολιτικής με επίκεντρο τον άνθρωπο

και τον Ελληνα ασθενή είναι απόλυτη προτε-

ραιότητα για όλους εμάς που εργαζόμαστε

στον φαρμακευτικό κλάδο και προσπαθούμε

να εξασφαλίσουμε πολιτικές δεσμεύσειςγια να

γεφυρώσουμε τα κενά στην υγειονομική κάλυ

ψη στη χώρα μας, να απαλείψουμε τα εμπό

δια στην πρόσβαση των ασθενών στα φάρ-

μακα που έχουν ανάγκη και να παράσχουμε

υγεία για όλους.

Προσπαθούμε να κάνουμε σήμερα μια υγιή

αρχή, για ένα ελπιδοφόρο για τους ασθενείς

μέλλον, όπως είναι και το μήνυμα του Παγκό-

σμιου Οργανισμού Υγείας για τη φετινή Πα-

γκόσμια Ημέρα Υγείας (7 Απριλίου).

Και πώςνα μην είναι ελπιδοφόρο το μέλλον,

όταντο 2025 , αλλά και τα επόμενα χρόνια, ανα-

μένονται σημαντικές εξελίξεις σε τομείς όπως

η εξατομικευμένη ιατρική , η ανοσοθεραπεία,

τα αντικαρκινικά εμβόλια, οι κυτταρικές θερα-

πείες με κύτταρα CAR-T και, βεβαίως, οι γονι-

διακές θεραπείες, καθώς και η αξιοποίηση της

τεχνητής νοημοσύνης στη διάγνωση και στην

ανάπτυξη φαρμάκων . « Βρισκόμαστε στην επο-

χή της φαρμακευτικήςΑναγέννησης» , τόνισε ο

Αλβέρτος Μπουρλά στη συνάντηση των CEOs

κορυφαίων φαρμακευτικών εταιρειών με τον

πρωθυπουργό (Απρίλιος 2024) .

Νέες θεραπείες
Παγκοσμίως είναι υπό ανάπτυξη πάνω από

7.000 μόρια για νέες θεραπείες, φέρνοντας
ένα νέο κύμα ιατρικής καινοτομίας που θα αλ-

λάξει ριζικά τη διαχείριση σοβαρών ασθενει-

ών. Το ερώτημα , όμως, είναι ένα : Θα μπορέ

σουν τα συστήματα υγείας να ακολουθήσουν

τον ρυθμό της καινοτομίας; Η Ευρώπη και κυ-

ρίως η Ελλάδα χρειάζονται μεταρρυθμίσεις
και έναν σύγχρονο μηχανισμό τιμολόγησης

και αποζημίωσης, ώστε οι νέες θεραπείες να

φτάσουν έγκαιρα στους ασθενείς που τιςχρει

άζονται . Διότι, όσο η επιστήμη προχωρά, τό-

σο αυξάνεται και η ευθύνη να διασφαλίσουμε

ότι κανείς δεν θα μείνει πίσω . Ειδικά για τη χώ

ρα μας, οι προκλήσεις είναι πολλές:

α) Η υποχρηματοδότηση της φαρμακευτι
κής δαπάνης -αποτέλεσμα τηςδωδεκαετούς οι-

κονομικής κρίσης και των μνημονίων- έχει ως

αποτέλεσμα την υπερφορολόγηση των φαρ-

μακευτικών επιχειρήσεων μέσω των υποχρεω

τικών επιστροφών (clawback & rebates) . Μά-

λιστα, από το 2022 και μετά, το πρόβλημα έχει

ενταθείσε τέτοιο βαθμό, ώστενα παρατηρού-

μετο μοναδικό φαινόμενο στα παγκόσμια χρο-

νικά όπου η κρατική χρηματοδότηση υπολεί

πεται των υποχρεωτικών επιστροφών της φαρ-

μακοβιομηχανίας. Θα πρέπει να γίνει μια στα

διακή ενίσχυση της δημόσιας επένδυσης στο

φάρμακο στο επίπεδο άλλων χωρών τηςνότι

ας Ευρώπης.

β) Απαιτείται βελτίωση της απόδοσης της
επένδυσης στο σύστημα, καθώς παρατηρού-

νται ακόμα καθυστερήσεις σε σημαντικά διαρ-

θρωτικά μέτρα, όπως είναι η εφαρμογή κλειδω

μένων θεραπευτικών πρωτοκόλλων, ο ψηφια-

κός φάκελος ασθενούς, τα μητρώα ασθενών,

η αύξηση της διείσδυσης των γενοσήμων, οι

διαγωνισμοί στα νοσοκομεία, κ.λπ.

γ) Η πρόσβαση των Ελλήνων ασθενών στα

νέα φάρμακα απειλείται, καθώς τα παραπά-

νω δημιουργούν εμπόδια για την είσοδο νέο

ων φαρμάκων. Σύμφωνα με τις πιο πρόσφα-

τες μελέτες της IQVIA, για το χρονικό διάστημα

2020-2023, μόνο ένα στα πέντε νέα καινοτόμα

φάρμακα, που θα μπορούσαν να έχουν έρθει

στην Ελλάδα, ήρθε τελικά στη χώρα μας. Θα

πρέπει να διασφαλιστεί η πρόσβαση των Ελλή-

νων ασθενών και στις καθιερωμένες αλλά και

στις νέες, καινοτόμες θεραπείες. Αυτό μπορεί

να γίνει μόνο με την υιοθέτηση μιας ασθενο-

ΠΑΓΚΟΣΜΙΑ ΗΜΕΡΑ ΥΓΕΙΑΣ

Υγιής αρχή σήμερα, για

ένα ελπιδοφόρο μέλλον!

άρθρο του

Μιχάλη

Χειμώνα
Γενικού διευθυντή

του Συνδέσμου

Φαρμακευτικών

Επιχειρήσεων

Ελλάδος (ΣΦΕΕ)

Η διαμόρφωση μιας κεντρικής βιώσιμης φαρμακευτικής πολιτικής,

φαρμακευτικής
με τον ψηφιακό μετασχηματισμό του συστή-

ματος, με την υιοθέτηση νέων μεθόδων τιμο-

πολιτικής με επίκεντρο λόγησης και αποζημίωσης για τα νέα φάρμα-

τον άνθρωπο και τον
Ελληνα ασθενή είναι

απόλυτη προτεραιότητα
για όλους εμάς που

εργαζόμαστε στον
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κα και την επιπλέον χρηματοδότησή τους μέ-

σω ενός σχήματος μεταβατικής αποζημίωσης

(ταμείου καινοτομίας) .

Αποστολή
Στον ΣΦΕΕ δίνουμε όλο και περισσότερη προ-

σοχή στον ρόλο που μπορούμε να διαδραμα

τίσουμε ως καταλύτης στη διαμόρφωση πολι-

τικών για κρίσιμα θέματα δημόσιας υγείας . Ως

κλάδος, έχουμε σημαντική τεχνογνωσία και νιώ-

θουμε ως αποστολή μας τη συνδιαμόρφωση

ενός βιώσιμου συστήματος υγείας και την υι

οθέτηση πολιτικών προς όφελος των Ελλήνων

ασθενών που τελικά θα συμβάλουν σε πιο επι-

τυχείς θεραπευτικές εκβάσεις.

Η ουσιαστική συμπερίληψη των ασθενών

είναι προτεραιότητα για εμάς και στο πλαίσιο

αυτό έχουμε συστήσει το ΣΦΕΕ Patient Think

Tank, ένα φόρουμ ανοιχτού διαλόγου , όπου

εκπρόσωποι συλλόγων ασθενών και εκπρόσω-

ποι της φαρμακοβιομηχανίας συναντιόμαστε

ανά τακτά χρονικά διαστήματα, ενημερώνου-

με τους ασθενείς για επίκαιρα και σημαντικά

θέματα που τους αφορούν και ανταλλάσσου-

με ιδέες, απόψεις και πληροφορίες για ζητή-

ματα που τους επηρεάζουν .

Παράλληλα, συμπεριλαμβάνουμε και τους

συλλόγους ασθενών μαζί με άλλους εμπλεκό-

μενους φορείς σε εθνικές συμμαχίεςγια τη χά-

ραξη στρατηγικών προτεραιοτήτων και πολιτι-

κών υγείας, όπως στη «Συμμαχίαγια τον Καρκί

νο» και στη «Συμμαχία για τον Διαβήτη ». Είμα-

στε υπερήφανοι που με δική μας πρωτοβουλία

προχώρησαν κάποιες σημαντικές δράσειςγια

τον καρκίνο, όπως η υπογραφή από το υπουρ

γείο Υγείας προγραμματικής συμφωνίας με το

ΕΚΠΑ για την εκπόνηση του « Εθνικού Σχεδί-

ου Δράσης για τον Καρκίνο» για την περίοδο

2024-2028, η δημιουργία Εθνικού Μητρώου

Νεοπλασιών και η αποζημίωσητων βιοδεικτών .

Επίσης, έγινε για πρώτη φορά έπειτα από

πολλά χρόνια καταγραφή των προκλήσεων

και των ανισοτήτων στην αντιμετώπιση του

διαβήτη στην Ελλάδα . Με σεβασμό σε όλους

τους εμπλεκόμενους φορείς και με επίκεντρο

το όφελος για τους ασθενείς θα συνεχίσουμε

με όλες μας τις δυνάμεις τέτοιες δράσεις και

πρωτοβουλίες, ώστε να βελτιωθεί η ολιστική

φροντίδα των ασθενών στην Ελλάδα .

INFO

• Η Ευρώπη και κυρίως

η Ελλάδα χρειάζονται

μεταρρυθμίσεις και έναν

σύγχρονο μηχανισμό

τιμολόγησης και

αποζημίωσης, ώστε

οι νέες θεραπείες να

φτάσουν έγκαιρα
στους ασθενείς που τις

χρειάζονται
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NA EXOYN
ΠΡΩΤΟΙ ΠΡΟΣΒΑΣΗ

ΣΤΙΣ ΝΕΕΣ ΘΕΡΑΠΕΙΕΣ.
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να αντικαταστήσει

τη χρόνια
διαχείριση

συμπτωμάτων

ΣΕΕ
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efpia
ΕΠΙΤΡΟΛΕΜΑ

ΣΤΟΝ ΣΦΕΕ δίνουμε όλο και περισσότερη προσοχή στον

ρόλο που μπορούμε να διαδραματίσουμε ως καταλύτης

στη διαμόρφωση πολιτικών για κρίσιμα θέματα

δημόσιας υγείας
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Ο ΣΗΜΕΡΑ, περισσότερο από ποτέ, έχουμε

τη δυνατότητα να προστατεύσουμε την υγεία

μας μέσα από την πρόληψη . Δεν μιλάμεγια κάτ

τι αφηρημένο ή θεωρητικό, αλλά για συγκεκρι-

μένα προγράμματα που σώζουν ζωές, όπωςτο

πρόγραμμα «Φώφη Γεννηματά» για την πρό-

ληψη του καρκίνου του μαστού και το « ΠΡΟ-

ΛΑΜΒΑΝΩ * », το πρώτο οργανωμένο σύστη-

μα πρόληψης που έχει η χώρα μας και περι-

λαμβάνει δωρεάν προληπτικές εξετάσεις για

όλους, ασφαλισμένους και ανασφάλιστους,

για τις τέσσερις βασικές αιτίες θανάτου στη

χώρα μας: τον καρκίνο του μαστού , του τρα-

χήλου της μήτρας, του παχέος εντέρου και τα

καρδιαγγειακά .

ΤΟ 2023 , ο πρωθυπουργός μού ανέθεσε ως

βασικό καθήκον να φέρω την υγεία πιο κοντά

στους πολίτες, ώστε να καταπολεμήσουμε τις

ανισότητες στην πρόσβαση και να κερδίσουμε

περισσότερα χρόνια υγιούς ζωής. Ως αναπλη-

ρώτρια υπουργόςΥγείας, υλοποίησα πολιτικές

που βασίζονται στην επιστημονική τεκμηρίω

ση, την οποία γνώριζα επειδή ακριβώς αυτό είν

ναι το επιστημονικό μου αντικείμενο. Σε αυτά τα

άρθρο
της ΕΙΡΗΝΗΣ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ*

*Αναπληρώτριας

υπουργού Υγείας

Τα μηνύματα
που σώζουν ζωές:

Δωρεάν προληπτικές

εξετάσεις για όλους
Πολίτες σε όλη τη χώρα λαμβάνουν έτοιμο το παραπεμπτικό

τους -είτε μέσω sms είτε απλά με τον ΑΜΚΑ τους,

αν δεν έχουν ενεργοποιήσει την άυλη συνταγογράφηση-
και κάνουν εύκολα και δωρεάν τις εξετάσεις τους

AA

Health care

θέματα έχω εκπαιδευτεί, με αυτά ασχολιόμουν

και όταν εργαζόμουν στον ακαδημαϊκό χώρο .

Υπηρετώνταςτο όραμα του Κυριάκου Μητσοτά-

κη, υλοποίησα αυτό που στόχευα χρόνια τώρα :

Να δώσουμε στους πολίτες τη δυνατότητα να

προλαμβάνουν ασθένειες πρινγίνουν απειλητι

κέςγια τη ζωή τους. Η πρόληψη δεν είναι απλώς

μια επιλογή - είναι η πιο ουσιαστική επένδυση

που μπορούμε να κάνουμε για την υγεία μας.

ΤΑ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΑ αυτά έχουν ήδη αγκαλια-

στεί από εκατοντάδες χιλιάδες συμπολίτες μας

και αυτό με χαροποιεί ιδιαίτερα καθότι αρχίζου-

μενα υιοθετούμε ως λαός μια κουλτούρα πρό-

ληψης που μέχρι πρότινος δεν είχαμε, καθώς

ποτέ δεν υπήρχε στη χώρα μας οργανωμένο

σύστημα πρόληψης, το οποίο υπάρχει σήμερα .

Μέσα από το « ΠΡΟΛΑΜΒΑΝΩ», πολίτες σε

όλη τη χώρα λαμβάνουν έτοιμο το παραπεμπτι-

κό τους -είτε μέσω sms είτε απλά με τον ΑΜΚΑ

τους, αν δεν έχουν ενεργοποιήσει την άυλη συ-

νταγογράφηση- και κάνουν εύκολα και δωρε

άν τις προληπτικές εξετάσεις τους.

Σκεφτείτε το εξής: Μια γυναίκα που κάνει μα-

στογραφία εγκαίρως έχει 98% πιθανότητα ία-

σης, αν ο καρκίνος ανιχνευθείσε αρχικό στάδιο .

Η πρόληψη κυριολεκτικά σώζει ζωές.Αντίστοιχα,

το τέταρτο πρόγραμμα για την πρόληψη και την

αντιμετώπιση των καρδιαγγειακών κινδύνων,

που ξεκίνησε πριν από έναν μήνα, επικεντρώνε

ται στην έγκαιρη ανίχνευση παραγόντων κινδύ-

νου για καρδιαγγειακά νοσήματα, όπως η υπέρ-

ταση , η υψηλή χοληστερόλη και ο σακχαρώδης

διαβήτης. Μέσα από απλές εξετάσεις, μπορού-

με να προλάβουμε εμφράγματα και εγκεφαλικά,

χαρίζοντας σε χιλιάδες ανθρώπους περισσότερα

και ποιοτικότερα χρόνια ζωής.

Ισότιμη πρόσβαση στην υγεία
Η υγεία δεν είναι πολυτέλεια - είναι δικαίωμα . Και

σε αυτό το δικαίωμα πρέπει να έχουν όλοι ισό-

τιμη πρόσβαση . Για εμένα , η εξάλειψη των κοι-

νωνικών ανισοτήτων στην υγεία είναι ένα θέμα

που με αφορά προσωπικά και συνιστά έναν από

τους κύριους λόγους -αν όχι τον κυριότερο- που

μπήκα στην πολιτική . Το γεγονός ότι κάποιοι άν-

θρωποι , εξαιτίας της γεωγραφικής θέσης τους

ή της οικονομικής κατάστασής τους, δεν έχουν

την ίδια πρόσβαση στην υγειονομική φροντί

δα, με πονά και με κινητοποιεί να κάνω το κα-

λύτερο δυνατό . Ολοι οι πολίτες, ανεξαρτήτως

της περιοχής στην οποία ζουν, πρέπει να έχουν

ίσες ευκαιρίεςγια να προστατεύσουν την υγεία

τους. Ειδικά στις πιο απομακρυσμένες περιοχές

της χώρας, πολλές φορές οι πολίτες δυσκολεύ-

ονται να έχουν πρόσβαση σε βασικές υπηρε-

σίες υγείας. Αυτή η ανισότητα είναι απαράδε

κτηγια τη ΝέαΔημοκρατία . Δεν μπορεί και δεν

πρέπει να συνεχίζεται .

ΑΥΤΟΣ είναι ο λόγος που πασχίζω να καταπολε-

μήσουμε αυτέςτις ανισότητες στην πράξη, όπως

είναι οι κινητές ομάδες υγείας, οι οποίες πραγ-

ματοποιούν και κατ' οίκον επισκέψεις, φτάνο-

ντας από τον Εβρο μέχρι την Κρήτη . Ετσι, φέρ-

νουμε τις υπηρεσίες υγείας, κοντά στους πολί-

τες, ακριβώς εκεί που τις χρειάζονται . Είναι εύ-

κολο να καταλάβουμε τη σημασία της δωρεάν

κατ' οίκον ιατρικής φροντίδας, αν σκεφτούμε ότι

όλοι έχουμε στην οικογένειά μας τουλάχιστον

ένα ηλικιωμένο άτομο που χρειάζεται φροντίδα .

Οι κινητές ομάδες υγείας παρέχουν δωρεάν

στους αγαπημένους μας όλα εκείνα που θα

απαιτούσαν αρκετά χρήματα και ταλαιπωρία

για να μπορέσουν να καλυφθούν: ιατρική και

νοσηλευτική φροντίδα στο σπίτι . Φροντίδα από

ανθρώπους που νοιάζονται, παλεύουν για να

ζει κάθε πολίτης με αξιοπρέπεια .

ΑΥΤΕΣ οι υπηρεσίες επαναφέρουν τον κοινωνικό

ρόλο του κράτους μας, που χάθηκε στα χρόνια

της οικονομικής κρίσης και συμβάλλει ώστε και

νείς, ανεξαρτήτωςτόπου ή οικονομικής κατάστα

σης, να μην μένει πίσω στον τομέα της υγείας.

ΓΙΑ ΕΜΕΝΑ, η πρόληψη δεν είναι μόνο στρα-

τηγική , αλλά και προσωπικό στοίχημα . Παλεύω

καθημερινά για να διασφαλίσουμε ότι όλοι οι

πολίτες θα έχουν την ευκαιρία να προλάβουν

ασθένειες και να ζήσουν περισσότερα χρόνια

με τους ανθρώπους που αγαπούν.

Με τιςνέες αυτές υπηρεσίες πρόληψης, δίνου-

με στους πολίτες για πρώτη φορά στην ιστο-

ρία του ΕΣΥ, τη δύναμη να προστατεύσουν

τους εαυτούς τους. Στο υπουργείο Υγείας συ-

νεχίζουμε με αποφασιστικότητα, για ένα Σύ-

στημα Υγείας που δεν θα θεραπεύει μόνο, αλ-

λά θα προλαμβάνει . Γιατί αυτό εντέλει σημαί
νει επένδυση στη ζωή .

*Εθνικό Πρόγραμμα

Πρόληψης « ΠΡΟΛΑΜΒΑΝΩ»

Το πρώτο ολοκληρωμένο εθνικό πρόγραμμα

που υλοποιείται στη χώρα μας

για την πρόληψη https://proliptikes.gov.gr
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Ενας αδιάκριτος δημοσιογράφος
παρεισέφρησε στο γραφείο της
γραμματέως του Αδώνιδος Γεωρ

γιάδη στο υπουργείο Υγείας και
άρχισε να μετράει τις θρησκευ
τικές εικόνες . Εντεκα εικόνες
της Παναγίας κάθε τεχνοτροπί-
ας και μία του Ιησού «ευλογούν»

έναν μικρό χώρο που μόλις χω

ράει δύο αντικριστά γραφεία με
τις χαρακτηριστικές «Αδωνικές»

καρέκλες .

Πρόκειται για τις γνωστές
«gaming καρέκλες δερματίνης»

που πωλούνται σε αλυσίδες ηλε-

κτρονικών ειδών και τις οποίες

προτιμούν όσοι (παιδιά ή ενήλι
κοι) επιδίδονται σε πολύωρη πώ

ρωση με βιντεοπαιχνίδια (αλλά
και όσοι αναζητούν εργονομικές
λύσεις για να προστατευτούν
από τις συνέπειες της καθιστι-
κής ζωής) .

Βυζάντιο

και video games

Θαυμάζουμε τον συνδυασμό ανά-

μεσα στη βυζαντινή παράδοση
και τον φουτουρισμό. Μοιάζει με
«εγκατάσταση» εννοιακής τέχνης

(conceptual art) , αποτύπωμα της
διττής προσωπικότητας του πολι-
τικού . Γνωρίζουμε ήδη από τις τη
λεοπτικές εμφανίσεις του ότιμια
παρόμοια καρέκλα προτιμά κατά
τις ατελείωτες ώρες που αφιερώ
νει καθημερινά στο «βιντεοπαι-
χνίδι» της πολιτικής .

«Σε τι οφείλεται ο τόσο με
γάλος αριθμός από Παναγίες ;».

«Στην αγάπη» , απαντάει αφο-
πλιστικά η κυρία Μαριέττα. Δεν
είναι μόνο οι εικόνες . Τα φωτι-
στικά της γραμματείας , δύο στή-
λες από μαύρο πλαστικό καρφω-
μένες στο ταβάνι, σχηματίζουν
έναν τεράστιο φωτεινό σταυρό !

«Εντάξει , τα φωτιστικά τα βρή

καμε έτσι, δεν τα τοποθετήσα-

με εμείς».

Οι διάδρομοι , οι ψηλοτάβανοι
χώροι , οι φθαρμένες πόρτες και
η γενικότερη αρχιτεκτονική που

θυμίζουν το Ιπποκράτειο ή το
Αρεταίειο προδίδουν ότι το εβδο-
μήντα ετών κτίριο του υπουρ
γείου Υγείας προοριζόταν για
νοσοκομείο . Είναι σήμερα ένα
σκυθρωπό «ματαιωμένο» νοσο-

κομείο, που αντί για κλίνες έχει
γραφεία . Ιδού το «μαιευτήριο του

Αδωνις Γεωργιάδης

BAZ

Εικονολατρία
και σταυροφορία

Εχει «άδεια παραμονής» εδώ και 13 χρόνια στη Ν.Δ.
Δεν πιστεύουν όλοι ότι έχει και γαλάζια « ιθαγένεια» . Ηταν

οι μισθολογικές βολές του εκδήλωση εσωκομματικού στρες;

Είναι ο «δημοσιονομικός ρε-
αλισμός» εκείνο που τον ώθη
σε να υποδείξει γενίκευση των
αυξήσεων σε όλους τους ενστό-
λους; «Δεν υποδεικνύω τίποτα.

Λέω απλώς ότι στο πλαίσιο της
οικονομικής πολιτικής που θα
αποφασίσει ο πρωθυπουργός εί-

μαι βέβαιος ότι θα ιεραρχήσει
πολύ ψηλά κατηγορίες δημοσί
ων λειτουργών που χρειάζονται
ενίσχυση» .

Ο Αδωνις Γεωργιάδης , αφού
έχτισε όνομα στον ΛΑΟΣ και στις
τηλεπωλήσεις βιβλίων, έκλεισε
τον Φεβρουάριο δεκατρία χρό-
νια στη Ν.Δ. Επί Σαμαρά και Μη-
τσοτάκη κέρδισε πολλά γαλόνια
γιατί αναδείχτηκε στα αλώνια της
Βουλής , των καναλιών και του
τουίτερ . Πρωτοστάτησε στη σύ

γκρουση με τον ΣΥΡΙΖΑ και έχει
να επιδείξει ουλές-παράσημα (το
2018 τον τύλιξαν στο «σκάνδαλο
Novartis» και απηλλάγη οριστι
κά το 2022) .

Το 2013 και το 2025

ΥπουργόςΥγείας το 2013 , υπουρ
γός Υγείας και το 2025. Κόλλη
σε ο χρόνος ; «Αλλο το υπουρ
γείο σήμερα κι άλλο τότε. Τότε
κάθε μέρα η πρώτη κουβέντα
που άκουγα ήταν ότι : περασμίνο Μας λεί
πουν άλλα 40-50 εκατομμύρια” .

Σήμερα ο στόχος μας είναι πώς

θα απορροφήσουμε περισσότε
ρους πόρους από το Ταμείο Ανά-

καμψης» .

Τι απαντάει σε όσους λένε ότι
ηΥγεία έχει βαλτώσει; «Οι στόχοι
στην υγεία είναι όλοι μετρήσιμοι
και σε όλους τους μετρήσιμους
στόχους το 2024 είναι η καλύτερη
χρονιά . Το ΕΣΥ έχει περισσότε
ρο προσωπικό , χρωστάει λιγότε-
ρα χρήματα, κάνει περισσότερα
χειρουργεία» .

Κάποιοι λένε ότι το ύφος του
είναι πλέον ντεμοντέ. Σήμερα η
μόδα επιβάλλει στον καλό υπουρ
γό να στρέφει και το άλλο μάτ
γουλο . Παρά την 6ikéstous
τη χριστιανοσύνη του , ο Αδωνις

διαφωνεί . «Ζητώ συγγνώμη από
όσους τυχόν έχουν ενοχληθεί
από το ύφος μου, αλλά αυτό εί-
ναι το ύφος μου».

Πέρυσι στη Βουλή είχε το ίδιο

ύφος και τα ίδια επιχειρήματα
για τα Τέμπη. Ολοι έλεγαν ότι
ξελάσπωσε την κυβέρνηση. Τι
άλλαξε φέτος ; «Εχει αλλάξει το
πολιτικό περιβάλλον . Η κυβέρ-
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«Δεν βλέπω κανένα λόγο ο Μητσοτάκης

να μην κερδίσει τις εκλογές του 2027.

Δεν υπάρχει αντίπαλος. Δεν βλέπω

ποιος μπορεί να τον αμφισβητήσει στη
Ν.Δ. Εγώ σίγουρα δεν τον αμφισβητώ».

ΕΣΥ» (εδώ γεννήθηκε ο θεσμός
από τον Παρασκευά Αυγερινό
και υλοποιήθηκε από τον Γιώρ-
γο Γεννηματά) .

Ο υπουργός φοράει γραβάτα
και κοστούμι γαλλικής αισθητι
κής μέσα σε έναν διάκοσμο που

θυμίζει την πρώτη οκταετία του
Κωνσταντίνου Καραμανλή ( 1955-

1963) . Το γραφείο του είναι ίσως
το μοναδικό στην κυβέρνηση με
έπιπλα από τη δεκαετία του '50.

Δεσπόζουν και εδώ οι εικόνες
της Θεοτόκου.

Τα σύμβολα της πίστεως συ-
μπληρώνονται από τη σημειολο-
για της πατρίδας. Το έπιπλο του
γραφείου του, μάλλον από τον
ιστορικό οίκο Σαρίδη, βρίσκεται
μπροστά από μια μεταξοτυπία
λεπτομέρειας του πασίγνωστου
έργου «Η Ελλάς Ευγνωμονούσα»

του Θεόδωρου Βρυζάκη (1858) ,

δώρο από το Πολεμικό Μουσείο .

Στην πρώτη τετραετία είχε τοπο-

θετήσει το ίδιο αντίγραφο πίσω
από το γραφείο του στο υπουρ-
γείο Ανάπτυξης για να τιμήσει τα
200 χρόνια από την Επανάστα-
ση . Ηταν η εποχή που η Ελλάς

ευγνωμονούσε τον Αδωνι για το
«Καλάθι του Νοικοκυριού» .

Ο θρύλος θέλει τοννεαρό Αδω-

νι να σούρνει τα εξ αμάξης σε
Εβραίους , μετανάστες και ομο-
φυλόφιλους . Κι όμως, διαψεύδει
κατηγορηματικά ότι προέβη που

τέ σε τέτοιες ρατσιστικές τοπο-
θετήσεις . Αποδέχεται μόνο ότι
καλλιεργήθηκε η λανθασμένη
εντύπωση ότι είναι αντισημίτης
επειδή κάποτε, προ Χριστού , δια-
φήμισε σχετικό βιβλίο του Κώστα

Πλεύρη. Ζήτησε δημόσια συγ-
γνώμη γι ' αυτό.

Ο Σαούλ

προςτηΔαμασκό
Από τότε με κάθε ευκαιρία εκ-
φράζει τον θαυμασμό του για
την ιστορική διαδρομή του κρά-
τους του Ισραήλ . Ενα κάδρο με
τους ομήρους της Χαμάς βρίσκε-
ται κρεμασμένο στον τοίχο, δώρο

από τον Ισραηλινό ομόλογό του.

« Θα το βγάλω όταν απελευθερω-«Θα το βγάλω όταν απελευθερω-

θούν όλοι» .

Δηλώνει φιλελεύθερος δεξιός .

Πρωτάκι στη Βουλή με τον ΛΑΟΣ

την περίοδο 2007-09 υποστήριξε
όλες τις ιδιωτικοποιήσεις (ΟΛΠ ,

ΟΤΕ , Ολυμπιακή) . Εσχάτως υπε-

ρασπίστηκε με θέρμη τη φαρμα-
κευτική κάνναβη και τον γάμο
ομοφύλων. «Πολλοί ψηφοφόροι
μου έχουν ενοχληθεί πάρα πολύ
από την υποστήριξή μου στον
γάμο ομοφύλων. Ζητώ συγγνώ-
μη από όσους ενόχλησα, αλλά
το είδα από τη σκοπιά των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων» .

Παρ ' όλα αυτά, κάποιοι θα
τον καταχωρίζουν πάντοτε στην
«ακραία δεξιά» . Ισως είναι η μοί-
ρα ενός Αδώνιδος να μοιράζεται
μεταξύ των αντιθέτων . Ο Αδωνις
της μυθολογίας ήταν καταδικα-
σμένος να κοιμάται έξι μήνες με
την Περσεφόνη και έξι μήνες με
την Αφροδίτη .

Το 2015 κατέβηκε για πρόε-

δρος της Ν.Δ. Ελαβε 11,4% και
στον δεύτερο γύρο υποστήριξε
τον Κυριάκο Μητσοτάκη . Δέκα

χρόνια μετά, έχει σιωπηλά εγκα-

ταλείψει τις αρχηγικές φιλοδο-
ξίες του; Θεωρεί την ερώτηση
άκαιρη . « Ολα στη ζωή πρέπει να
γίνονται στην ώρα τους . Αυτή
τη στιγμή η Ν.Δ. έχει αρχηγό» .

Ο αρχηγός της Ν.Δ. πριν από

τρεις μήνες έσπασε το ρεκόρ
του πατρός του, Κωνσταντίνου
Μητσοτάκη, σε ό,τι αφορά την
παραμονή στην ηγεσία του κόμ-
ματος (109 μήνες) και περίπου
σε δύο εβδομάδες θα σπάσει
το μεταπολιτευτικό ρεκόρ του
Κωνσταντίνου Καραμανλή (69,5

μήνες) σε ό ,τι αφορά τη διαρκή

παραμονή στην πρωθυπουργία .

Μήπως αυτά τα ρεκόρ ανοίγουν
την όρεξη των δελφίνων;

Και μετά το 2027
«Δεν βλέπω κανένα λόγο ο Μητσο-
τάκης να μην κερδίσει τις εκλο-
γές του 2027. Δεν υπάρχει αντί-
παλος . Δεν βλέπω ποιος μπορεί
να τον αμφισβητήσει μέσα στη
Ν.Δ. Εγώ σίγουρα δεν αμφισβη
τώ τον Κυριάκο Μητσοτάκη . Η
μόνη περίπτωση να μην ηγείται
ο Μητσοτάκης το 2027 είναι να

μην το θέλει ο ίδιος και εγώ πρό-
σωπικά δεν καταλαβαίνω γιατίνα
μην το θέλει».

Σεισμός 4,8 βαθμών της κλίμα-
κας Ρίχτερ σημειώθηκε τις προ-
άλλες στο εκλογικό τρίγωνο που

ορίζεται ανάμεσα στο υπουργείο
Υγείας, στο υπουργείο Ναυτιλί-Υγείας , στο υπουργείο Ναυτιλί-
ας και στο υπουργείο Αμυνας .

Εμπνεόμενοι από τις «αρχηγικές»

ανακοινώσεις του Νίκου Δένδια

περί αυξήσεων στα στελέχη των

Ενόπλων Δυνάμεων, ο Βασίλης
Κικίλιας και στη συνέχεια ο Αδω

νις μίλησαν για την ανάγκη αυξή-
σεων σε όλους ανεξαιρέτως τους
ενστόλους . Στον χορό της κοινω-
νικής ευαισθησίας όρμησαν και
καμιά δεκαριά βουλευτές . Λέγεται
ότι ο πρωθυπουργός κατσάδιασε
τηλεφωνικώς τον υπουργό Ναυ-

τιλίας και ανέβαλε την επίσκεψή
του στο υπουργείο Υγείας .

Το 2016 ο Αδωνις Γεωργιάδης

και ο Κωστής Χατζηδάκης ορί-
στηκαν αντιπρόεδροι της Ν.Δ.
για να εκφράσουν τις δυο ψυ-
χές του κόμματος , τη δεξιά και
τη φιλελεύθερη . Το 2023 ο Χα-
τζηδάκης κέρδισε την πρωτιά
στον Βόρειο Τομέα της Αθήνας
αφήνοντας τον Αδωνι στη δεύ

τερη θέση και πρόσφατα ανα-
βαθμίστηκε σε αντιπρόεδρο της
κυβέρνησης .

Ο Νίκος Δένδιας, πρώτος στον
Νότιο Τομέα , θεωρείται από πολ-

λούς ως ο προπορευόμενος δελ-

φίνος . Σύμφωνα με τις χαρτο-

ρίχτρες, ο Αδωνις φέρεται να
πιστεύει ότι οι υπουργοί που

δεν πέφτουν στη φωτιά για την
κυβέρνηση δεν δικαιούνται να

κάνουν μόστρα για αρχηγοί. Γι'αυτό υποτίθεται ότι επενέβη με
αποτέλεσμα να ξεκινήσει το πα-

τιρντί.

Μαδαγασκάρη
καλεί Πεντάγωνο

Προφανώςγνωρίζει ότι οι νεοκα-
ραμανλικοί όπως ο Δένδιας , αλλά

και οι «Τζεντάι» Κώστας Καραμαν-
λής και Προκόπης Παυλόπουλος

στραβώνουν όταν μιλάνεγια τους

μετανάστες από τη Μαδαγασκά-
ρη της Δεξιάς . Οσο σκληρά ερ-
γαζόμενοι κι αν αποδεικνύονται
οΑδωνις, ο Θάνος Πλεύρης και ο

Μάκης Βορίδης , είναι δύσκολο να
λάβουν την πλήρη νεοδημοκρα-
τική «ιθαγένεια» .

Αν ανανήψουν οι Ηρακλειδείς
του καραμανλισμού τότε οι χει-
ρώνακτες του κόμματος , παρά
τα άφθονα ένσημα, μπορεί να
βρεθούν στο αεροπλάνο της επι-

στροφής στις εσχατιές της Δεξι
άς . Ισχύουν αυτοί οι υποσυνείδη-
τοι φόβοι; Ο Αδωνις είναι πολύ
έμπειρος για να πέσει σε τέτοιες
παγίδες . «Ο Νίκος Δένδιας είναι
υπουργός Εθνικής Αμυνας , τον
τιμώ και χαίρομαι που συνεργα-
ζόμαστε».

Οι εχθροί του Αδώνιδος του
καταλογίζουν ότι εζήλωσε τη δό-

ξα του αείμνηστου Δημήτρη Τσο-
βόλα και θέλει «εδώ και τώρα» ο

Μητσοτάκης «να τα δώσει όλα» .

Απορρίπτει τη μομφή. «Εχω ψη-
φίσει και τα τρία μνημόνια. Στο
δεύτερο ήμουν υπουργός Υγείας
και έκανα τις περικοπές που ήταν
απαραίτητες . Είναι προσβλητικό
για την ιστορία μου να με κατη-
γορούν για δημοσιονομικό λαϊ-
κισμό . Δεν πάσχω από δημοσι-
ονομικό λαϊκισμό . Πάσχω από

δημοσιονομικό ρεαλισμό» .

« Οι στόχοι στην υγεία είναι όλοι

μετρήσιμοι και το 2024 είναι η καλύτερη

χρονιά. Το ΕΣΥέχει περισσότερο

προσωπικό, χρωστάει λιγότερα χρήματα,
κάνει περισσότερα χειρουργεία» .

νηση έχασε σε μεγάλο βαθμό
τη μάχη της κοινής γνώμης στο
θέμα των Τεμπών» . Εκείνο που
τον αγανακτεί είναι η κατηγο-
ρία περί συγκάλυψης. «Κι εμείς
είμαστε γονείς. Κι εμείς πονάμε
τα παιδιά που χάθηκαν . Κι εμείς
συμπάσχουμε με τους γονείς που

έχασαν τα παιδιά τους» .

Πώς ερμηνεύει το γεγονός ότι
οι 7 στους 10 πιστεύουν ότι έγινε
συγκάλυψη ; «Το 2015 οι 7 στους
10 πίστευαν ότι αν εκβιάσουμε
με έξοδο από το ευρώ τότε η Ευ-

ρώπη θα υποχωρήσει ως προς το
μνημόνιο . Σήμερα ξέρουμε ότι οι
7 στους 10 έκαναν λάθος . Η πλει-

οψηφία στη δημοκρατία έχει πά-

ντα το δικαίωμα να αποφασίζει
γιατί οι αποφάσεις λαμβάνονται
κατά πλειοψηφία. Δεν σημαίνει
ότι έχει πάντα δίκιο» .

Προσθέτει ότι η υποτιθέμενη
«συγκάλυψη» του θυμίζει την κατ

τηγορία για «συγκάλυψη» για την
υπόθεση της Μονής Βατοπαιδίου
που έπληξε την κυβέρνηση Καρα-

μανλή το 2008 για να αποδειχθεί

κατόπιν εορτής ότι δεν υπήρχε
κανένα σκάνδαλο !

Τελικά , μπορεί η Ν.Δ. να δι-
ορθώσει όσα λάθη έκανε στη
διαχείριση της τραγωδίας και
να ανακτήσει το « ηθικό πλεο-

νέκτημα» ; «Ολα διορθώνονται
αν έχεις διάθεση να πολεμήσεις
για να τα διορθώσεις» . Προφα-
νώς θα πρέπει και η Παναγία να
βάλει το χέρι της, κάτι που δεν
είναι εντελώς απίθανο να συμ-

βεί. Αλλωστε ακόμα και ο πρω-
θυπουργός έχει μία Παναγία στο
γραφείο του . Την « Παναγία με
τον Χριστό» του Κωνσταντίνου
Παρθένη .
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Στα 2,4 δισ.

οι εξαγωγές

Το 2020 οι ελ

ληνικές εξα-

γωγές προϊό-

ντων προς τις

ΗΠΑ ανέρχο-

νταν σε 1,136

δισ. ευρώ,

ενώ το 2024

η αξία τους

υπερδιπλασιά-

στηκε φτάνο-

ντας στα 2,41

δισ. Το μερίδιό

τους ως προς

το σύνολο των

εξαγωγών μας

προσεγγίζει

το 5% (4,89%

το 2024) από

3,75% το 2020 .

Πλέον οι ΗΠΑ

αποτελούν τον

Πέμπτο κυρι-

ότερο προο-

ρισμό για τα

ελληνικά προϊ-

όντα .

Πώς επηρεάζεται η ελληνική οικονομία
Οι πιέσεις στις εξαγωγές προς τις ΗΠΑ και οι παράπλευρες απώλειες από την Ευρώπη

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Πλήγμα στις ελληνικές εξαγωγές
στις ΗΠΑ και όχι μόνο , πλήγ-
μα στον τουρισμό , αλλά και πι-
θανές αυξήσεις τιμών εκτιμάται
ότι θα είναι οι κύριες επιπτώ-
σεις του νέου εμπορικού πολέ

μου που εκδηλώθηκε το βράδυ
της περασμένης Τετάρτης , μετά
τις ανακοινώσεις Τραμπ για τη
νέα δασμολογική πολιτική των
ΗΠΑ . «Ο πόλεμος των δασμών
που ξεκίνησε και επίσημα δεν
είναι ο πόλεμος του Τραμπ ενα-
ντίον του κόσμου . Είναι πόλεμος
όλων εναντίον όλων» , είπε χαρα
κτηριστικά την Πέμπτη από το
βήμα του συνεδρίου Food Retail
Conference ο πρόεδρος της Ενω-

σης Σούπερ Μάρκετ Ελλάδας και
επικεφαλής της METRO AEΒΕ

Αριστοτέλης Παντελιάδης . Και
όπως όλοι οι πόλεμοι , έτσι κι αυτ
τός απειλεί να βάλει σε έναν νέο
κύκλο ύφεσης την παγκόσμια οι
κονομία , πριν ακόμη αυτή καλά
καλά συνέλθει από τις διαδοχικές

κρίσεις : τη χρηματοοικονομική
κρίση της προηγούμενης δεκα-
ετίας , την πανδημική κρίση και
τη συνεχιζόμενη πληθωριστι
κή κρίση.

Δεν υπάρχουν περιθώρια
Ακόμη κι αν κάποιοι υποστη

ρίζουν ότι η Ελλάδα θα πληγεί λι-
γότερο από άλλες χώρες , καθώς
δεν παράγει και κυρίως δεν εξά-
γει πολλά βιομηχανικά προϊόντα,

όπως για παράδειγμα αυτοκίνη-
τα, ηλεκτρικές και ηλεκτρονικές
συσκευές κ.ά. , παραγνωρίζουν
ότι η χώρα , μετά τη δημοσιονο-
μική κατάρρευση της προηγού-
μενης δεκαετίας , δεν έχει την
πολυτέλεια να χάνει έσοδα από

μείωση εξαγωγών , από μείωση
της τουριστικής δαπάνης, από

επενδύσεις ή ακόμη και από την
υποχώρηση της εγχώριας κεφα-

λαιαγοράς , η οποία είχε εισέλθει
σε τροχιά ανάκαμψης.

«Παρά το γεγονός ότι μόνο
το 5% των εξαγωγών της Ελλά-
δας κατευθύνεται στις ΗΠΑ , θα
ήταν λάθος να θεωρήσουμε ότι
δεν επηρεαζόμαστε. Οφείλω να
το σημειώσω , ως αντιπρόεδρος
της κυβέρνησης και ως πρώην
υπουργός Οικονομικών, γιατί
υπάρχουν σίγουρα δευτερογε-

633,6 Εξαγωγές της Ελλάδας στις ΗΠΑ
ανά κλάδο το 2024

ΕΚΑΤ . ΕΥΡΩ

551,1

397,6
330

146,3131,5 76,8 35,8 26,2
A

Τρόφιμα Πετρε Βιομη-
λαιοειδή χανικά

Μηχανή- Διάφορα

ματα βιομη-
οχήματα χανικά

Χημικά Λίπη

έλαια

Ποτά -

καπνά
Πρώτες

ύλες

ΜΕΡΙΔΙΟ ΣΤΟ ΣΥΝΟΛΟ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΕΞΑΓΩΓΩΝ ΣΤΙΣ ΗΠΑ

26,30% 22,80% 16,50% 13,70% 6,10% 5,50% | 3,20% | 1,50% 1,10%

Τα κυριότερα εξαγόμενα τρόφιμα και ποτά στις ΗΠΑ (2024)

Ελιές

Ελαιόλαδο

ΕΚΑΤ . ΕΥΡΩ 201,4

EXTRA
EXTRAVIRGIN
VIRGIN

VIRGIN
VIRGIN

EXTRA
EXTRA

68

Φέτα 61,9 EXTRA
EXTRAVIRGIN
VIRGIN

VIRGIN
EXTRA

EXTRA
VIRGINΡοδάκινα κομπόστα 47

Φρέσκα ακτινίδια 31

Παρασκευάσματα φρούτων 26,3

Λαβράκι 22,1

Ροδάκινα διατηρημένα 16,2

15,9

14,8

Βάφλες/γκοφρέτες

Ζυμαρικά

ΠΗΓΗ : Σύνδεσμος Εξαγωγέων Βορείου Ελλάδας (ΣΕΒΕ)

νείς συνέπειες στην ευρωπαϊκή
οικονομία , επομένως και στην
ελληνική οικονομία», τόνισε ο

Κωστής Χατζηδάκης .

Οι νέοι δασμοί έρχονται σε μια
συγκυρία διαρκούς ανόδου των
ελληνικών εξαγωγών προς τις
ΗΠΑ. Το 2020 οι ελληνικές εξα-

γωγές προϊόντων προς τις ΗΠΑ
ανέρχονταν σε 1,136 δισ. ευρώ ,

ενώ το 2024 η αξία των ελληνι-
κών εξαγωγών είχε υπερδιπλασι-
αστεί φτάνοντας, σύμφωνα με τα
στοιχεία του Πανελληνίου Συν-
δέσμου Εξαγωγέων (ΠΣΕ), στα
2,41 δισ . ευρώ. Την πενταετία

EXTRA
EXTRA

EXTRA
VIRGIN

VIRGIN

2020-2024 ο μέσος ετήσιος ρυθ-
μός ανάπτυξης των ελληνικών
εξαγωγών στις ΗΠΑ ήταν 20,4%,

με τις ΗΠΑ να αποτελούν το 2024

τον πέμπτο κυριότερο προορι
σμό για τα ελληνικά προϊόντα ,

όταν ακριβώς δέκα χρόνια πριν
το 2014 βρίσκονταν στην 8η θέ
ση, με την αξία των εξαγωγών

να είναι κάτω και από 1 δισ. ευ-
ρώ , στα 806,2 εκατ . ευρώ. Το με-
ρίδιο των ελληνικών εξαγωγών
στις ΗΠΑ ως προς το σύνολο των

εξαγωγών μας προσεγγίζει πλέ-
ον το 5% (4,89% το 2024) από
3,75% το 2020 .

VIRGIN
VIRGIN
EXTRA

Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

Περίοπτη θέση έχουν τα τρό-

φιμα , με τις εξαγωγές το 2024 να
υπερβαίνουν τα 633 εκατ . ευρώ ,

αντιστοιχώντας στο 26,2% των
συνολικών εξαγωγών στις ΗΠΑ,

με πάνω από 200 ελληνικές εται
ρείες τροφίμων να πραγματοποι-
οὖν πωλήσεις στη χώρα . Επιτρα-
πέζιες ελιές , ελαιόλαδο , φέτα και
κομπόστα ροδάκινο βρίσκονται
στην κορυφή, με την αξία των
εξαγωγών μόνο γι ' αυτά τα τέσ-
σερα προϊόντα να είναι της τάξης

των 380 εκατ . ευρώ το 2024. Ακό-
μη κι αν οι Ελληνες παραγωγοί σε

συνεργασία με τους εμπορικούς

αντιπροσώπους τους στις ΗΠΑ
απορροφήσουν μέρος της αύξη-
σης που θα επέλθει στις τιμές
λόγω δασμών, θα καταφέρουν
πιθανόν να διατηρήσουν τα μετ
ρίδια αγοράς στην άλλη πλευρά
του Ατλαντικού , εις βάρος όμως
της κερδοφορίας τους .

Η μείωση της ζήτησης
Οι έμμεσες επιπτώσεις είναι

αυτές που εκτιμάται ότι θα είναι
και οι πιο επώδυνες για τις ελλη
νικές επιχειρήσεις και εν γένει
την ελληνική οικονομία . Η αρ

νητική επίδραση των νέων δα-
σμών στην αγοραστική δύναμη
συνολικά των Ευρωπαίων κατα-
ναλωτών μεταφράζεται σε μείω
ση της ζήτησης (και) για τα ελλη
νικά προϊόντα , επομένως μείωση
εξαγωγών προς τους κυριότερους
εμπορικούς εταίρους μας . Ας ση-
μειωθεί ότι το 65% της αξίας των
ελληνικών εξαγωγών κατευθύνε
ται στα κράτη-μέλη της Ευρωπαϊ
κής Ενωσης . Η Ιταλία, η Γερμανία,

η Ισπανία, η Γαλλία και επιπλέ
ον η Βουλγαρία και η Ρουμανία
συγκαταλέγονται μεταξύ των 10

μεγαλυτέρων αγορών για τα ελ-

ληνικά προϊόντα, με κάποιες από

τις παραπάνω οικονομίες -κυρί-
ως γερμανική και γαλλική- να
έχουν κλυδωνισθεί αρκετά πριν
από την ανάδειξη του Ντόναλντ

Τραμπ στην προεδρία των ΗΠΑ.

Η μείωση της αγοραστικής δύ

ναμης ενδεχομένως να προκαλέ-
σει μείωση των τουριστικών ροών

από χώρες , οι πολίτες των οποίων

παραδοσιακά επιλέγουν την Ελ-

λάδα για τις διακοπές τους, όπως

είναιγια παράδειγμα οι Γερμανοί ,

αλλά και περιστολή της κατά κε-
φαλήν τουριστικής δαπάνης .

Παρά τις εξαιρέσεις από τις
δασμολογικές επιβαρύνσεις κατά
την πρώτη θητεία Τραμπ, όταν
για παράδειγμα εξαιρέθηκαν το
ελαιόλαδο και οι ελιές ελληνι
κής και ιταλικής προέλευσης ,

οι ελπίδες σήμερα είναι πολύ μι
κρές . Ρητορική και πράξεις χαρα-
κτηρίζονται αυτή τη φορά από
μεγαλύτερη επιθετικότητα. Και
φαντάζει δύσκολο να επιλέξει ο

Τραμπ τις ελιές Καλαμών από
αυτές της Καλιφόρνιας , του Ορε

γκον και της Αριζόνας ή τη φέ
τα Ελασσόνας από τα τυριά του
Ουισκόνσιν.

Το έμμεσο
χτύπημα

Η αρνητική

επίδραση των

νέων δασμών

στην αγορα-

στική δύναμη

συνολικά των

Ευρωπαίων

καταναλωτών

μεταφράζεται

σε μείωση της

ζήτησης (και)

για τα ελληνι

κά προϊόντα,

επομένως μεί-

ωση εξαγω

γών προς τους

κυριότερους

εμπορικούς

εταίρους μας.

Το 65% της

αξίας των ελ-

ληνικών εξα-

γωγών κατευ-

θύνεται στα

κράτη -μέλη

της Ε.Ε.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ

ven.ygeia@gmail.com

M
εγάλη αύξηση έχει σημειωθεί

στον συνολικό ετήσιο αριθ-

μό των αεροδιακομιδών
ασθενών, αρχής γενομένης

κατά τη διάρκεια και μετά το

τυπικό πέραςτης πανδημίας

του νέου κορονοϊού . Χαρακτηριστικό είναι

το γεγονός ότι το Εθνικό Κέντρο Άμεσης Βο-

ήθειας (ΕΚΑΒ) λαμβάνει πλέον ακόμα και

περισσότερα από 20,2 εκατ. ευρώ, κατ' έτος,

από τον Εθνικό Οργανισμό Παροχής Υπη-

ρεσιώνΥγείας (ΕΟΠΥΥ) για το σχετικό εκτε

λεσθέν έργο του. Πρόκειται για μεγάλη αύξ

ξηση στο πλήθος των αεροδιακομιδών, η

οποία , μάλιστα , δεν φαίνεται να αλλάζει.

Σύμφωνα , λοιπόν, με τα σχετικά επίση-

μα στατιστικά στοιχεία, τα οποία διατηρεί
το ίδιο το ΕΚΑΒ , ενώ κατά τη διάρκεια του

2018 είχαν διενεργηθεί 1.693 αεροδιακομι
δές ασθενών από όλη τη χώρα και το 2019

1.658 , κατά τη διάρκεια του πρώτου έτους

της πανδημίας του νέου κορονοϊού σημει-

ώθηκε, όπως ήταν αναμενόμενο λόγω του
καθολικού lockdown σε όλη τη χώρα, μετ

γάλη «βουτιά» στον συνολικό αριθμό τους.

Ετσι , κατά τη διάρκεια του 2020 οι αερο-
διακομιδές ασθενών δεν ξεπέρασαν τις

1.493 , για να αρχίσει από εκεί και πέρα μια

πολύ αισθητή αύξηση των αεροδιακομι
δών ασθενών, η οποία συνεχίζεται ακόμη ,

ενώ δεν φαίνεται να επιστρέφει εύκολα ή/
και σύντομα στα προπανδημικά επίπεδα .

Συγκεκριμένα, κατά τη διάρκεια του 2021

σημειώθηκε η πρώτη εκτόξευση του συ

νολικού αριθμού των αεροδιακομιδών ,

οι οποίες εκείνη τη χρονιά έφτασαν τις
1.805, για να σπάσει την επόμενη χρονιά το

«φράγμα» των 2.000...

Ετσι , κατά τη διάρκεια του 2022 διενεργή-

θηκαν 2.012 αεροδιακομιδές, με το 2023

να αποτελεί το έτος στο οποίο σημειώθη

κε η δεύτερη εκτόξευση του συνολικού

τους αριθμού , καθώς έφτασαν τις... 2.374.

Το πρώτο εξάμηνο του 2024 είχαν επισημο-

ποιηθεί κιόλας 1.251 αεροδιακομιδές, γε-

γονός το οποίο σημαίνει πως , δεδομένου
ότι οι μήνες Ιούλιος, Αύγουστος και Σεπτέμ-

βριος είναι πάντα πολύ φορτωμένοι όσον

αφορά τον αριθμό των αεροδιακομιδών,

το 2024 αναμένεται να « κλείσει » επισήμως

με νέο , διαδοχικό ρεκόρ , δηλαδή με περισ-

σότερες από 2.500 αεροδιακομιδές ασθε
νών από όλη την Ελλάδα...

ΚΥΡΙΩΣ ΤΟ ΑΙΓΑΙΟ

Σημειώνεται ότι , σύμφωνα πάντα με τα επί-

σημα σχετικά στατιστικά στοιχεία του ΕΚΑΒ ,

η συντριπτική πλειονότητα των αεροδιακο-

μιδών ασθενών αφορά τα νησιά του Αιγαί-

ου , αλλά και του Ιονίου , κυρίως τις Κυκλά

δες, το Βόρειο και το Νότιο Αιγαίο , αλλά και

την Κέρκυρα από το Ιόνιο , κατά σειρά , με

σχεδόν αποκλειστικό προορισμό τα νοσο-

κομεία του ΕΣΥτου λεκανοπεδίου , χωρίς να

λείπουν επίσης οι αεροδιακομιδές με προ-

ορισμό τα νοσοκομεία του ΕΣΥ της Κρήτης.

Εάν, μάλιστα , εξαιρέσουμε τους μήνες Ιού-

λιο , Αύγουστο και Σεπτέμβριο , κατά τη δι-

άρκεια των οποίων οι αεροδιακομιδές
ασθενών αφορούν, σε μεγάλο βαθμό, βα-

ριά θύματα τροχαίων ατυχημάτων, κυρί-

ως σενησιά του Αιγαίου και του Ιονίου , καθ '

όλη την υπόλοιπη διάρκεια του έτους δεν

μπορεί να καταστεί εύκολα διακριτή μία και

τηγορία ασθενών οι οποίοι αεροδιακομίζο-

νται. Αυτές αφορούνγενικευμένα από πρό

ωρα νεογνά έως υπερήλικους και χρονίως

πάσχοντες συνανθρώπους μας.

Προκειμένου να αντιληφθεί ο καθένας το

μέγεθος και την κοινωνική σημασία και

αξία του έργου το οποίο επιτελεί το ΕΚΑΒ

με τις αεροδιακομιδές, δεν έχει παρά να

σκεφθεί ότι η Ελλάδα διαθέτει 227 κατοι-

κημένα νησιά , εκ τωνοποίων τα 53 με πλη-

θυσμό άνω των 1.000 κατοίκων. Μάλιστα ,

σύμφωνα με στοιχεία τα οποία έχουν πα-

ρουσιαστεί πρόσφατα σε συνέδριο για την
Υγεία, με δεδομένο το ποσοστό του πλη-

θυσμού ο οποίος διαβιοί μονίμως στη νη-

σιωτική χώρα , δηλαδή το 17,8% σύμφω-
να με την τελευταία γενική απογραφή της

ΕΛ.ΣΤΑΤ. , μόνον οι αποφράξεις μεγάλων
αιμοφόρων αγγείων σε ασθενείς στα νη-

σιά εκτιμώνται σε 2.400-4.600 ετησίως ,

προερχόμενες αποκλειστικά από τον μό-

νιμο πληθυσμό , χωρίς, δηλαδή , να υπολο

γίζονται επίσης ούτε οι εσωτερικοί ούτε οι

αλλοδαποί τουρίστες...

« Πάντα η χώρα μας θα σημειώνει υψηλό

αριθμό αεροδιακομιδών ασθενών, καθώς

δεν είναι , σε καμία περίπτωση, δυνατόν να

διαθέτουμε σε όλα τα νησιά μας όλες τις ια-

τρικές ειδικότητες», αναφέρει στα « ΠΑΡΑ-

ΠΟΛΙΤΙΚΑ» ο επικεφαλής ιπτάμενος για-
τρός των αεροδιακομιδών του ΕΚΑΒ ,

Σωκράτης Δούκας, ο οποίος μας εξηγεί επί-

Πάντα η χώρα μας θα σημειώνει
υψηλό αριθμό αεροδιακομιδών
ασθενών, καθώς δεν είναι δυνατόν
να διαθέτουμε σε όλα τα νησιά
μας όλες τις ιατρικές ειδικότητες

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΔΟΥΚΑΣ

σης χαρακτηριστικά ότι , «για παράδειγμα,

τα καλοκαίρια στα νησιά μας έχουμε πάρα

πολλά τροχαία ατυχήματα και πολυτραυ-

ματίες με κρανιοεγκεφαλικές κακώσεις . Σε

πόσα νησιά μας είναι δυνατόν να διαθέτου

με νευροχειρουργό;» .

Αξίζει να σημειωθεί ότι , αναλόγως του τύ

που του πτητικού μέσου το οποίο χρησι-
μοποιείται σε μία αεροδιακομιδή , αλλά και

των εκάστοτε χρόνων πτήσης, το κόστοςτη

τελευταίας για το Δημόσιο ξεκινά περίπου

από τα 6.000 ευρώ και μπορεί να ξεπερνά

ακόμα και τα 10.000 ευρώ, στην περίπτωση

κατά τηνοποία πρόκειται για αεροδιακομι
δή με την πτητική χρήση μεταγωγικού αε-

ροσκάφους C - 130 της Πολεμικής μας Αε-

ροπορίας.

«ΣΤΟΙΧΗΜΑ»

-

Υπενθυμίζεται , τέλος, ότι «στοίχημα» για τη

δεύτερη τετραετία της διακυβέρνησης της

χώρας από τη Ν.Δ. , αλλά και παράγοντας
ο οποίος θα βελτιώσει άρδην και με βεβαι
ότητα την καθημερινότητα των πολιτών στο

δημόσιο σύστημα Υγείας, παραμένουν, μετ

ταξύ άλλων, η ριζική αναδιάρθρωση και η

μεταρρύθμιση του ΕΚΑΒ.

Μάλιστα , είναι ο ίδιος ο πρωθυπουργός,

Κυριάκος Μητσοτάκης, εκείνος ο οποίος

έχει παραθέσει διεξοδικά και ονομαστικά ,

κατ' επανάληψη,τις επικείμενες κομβικές του

μές, οι οποίες αφορούν το ΕΚΑΒ της χώ

ρας μας:• 800 νέες προσλήψεις
Η Νέαασθενοφόρα

• Ενιαίο Κέντρο Συντονισμού σε κάθε δι-

οικητική περιφέρεια τηςχώρας μας

• Πύργο Ελέγχου , καθώς και

• Εξι νέες βάσεις ιατρικών ελικοπτέρων

για τις αεροδιακομιδές από απομακρυσμέ-

να σημεία της χώρας μας, πέραν, δηλαδή ,

των ήδη υφισταμένων σε Ελευσίνα, Ακτιο,

Σύρο και Ρόδο.
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Π
ερισσότεροι από

22.000 γιατροί εκτι-

μάται ότι έχουνφύγει

από τηνΕλλάδα , και

τά κύματα , από το
2007 αναζητώντας

καλύτερες συνθήκες εκπαίδευσης , εργα-

σίας και αμοιβών. Τα στοιχεία του μεγα-

λύτερου Ιατρικού Συλλόγου της χώρας,

του Ιατρικού Συλλόγου Αθηνών (ΙΣΑ) ,

είναι ενδεικτικά . Από το 2007 έως το 2024

εκδόθηκαν 19.209 πιστοποιητικά για

γιατρούς, ειδικευόμενουςκαι ειδικευμένους ,

που έφυγαν στο εξωτερικό.

Παρότι ο όρος «brain drain» (διαρροή

μυαλών) καθιερώθηκε την εποχή των

μνημονίων, η πλειονότητα των γιατρών

έφυγε τηντελευταία δεκαετία. Σύμφωνα

μετονΙΣΑ, από το 2014 περισσότεροι από

12.000 γιατροί κατευθύνθηκανπρος χώρες ,

κυρίως, της Ευρώπης , αλλά και προς τη

Βρετανία και τηνΚύπρο .

Παρά τις προσπάθειες της ηγεσίας του

υπουργείου Υγείας των τελευταίων ετών

γιατηνενίσχυσητουΕθνικούΣυστήματος

Υγείας (ΕΣΥ) και τη συγκράτηση του αντ

θρώπινου δυναμικού, μόλις 772 γιατροί

επέστρεψαντο δεκαετές αυτό διάστημα,

με το 65% αυτών να βγάζει εισιτήριο

επιστροφής για την Ελλάδα από το 2019

και μετά. Το ισοζύγιο παραμένει ισχυρά

αρνητικό , με τη «διαρροή μυαλών» να

συνεχίζεται προκαλώντας βλάβες στο

σύστημα δημόσιας υγείας . Το «ΘΕΜΑ»

συνομίλησε με τρεις γιατρούς που βρέ

θηκαν στη σκληρή πραγματικότητά του

και επέλεξαν τη δική τους διαδρομή. Οι

δύο ακολούθησαντονδρόμο της επιστρο-

φής , η τρίτη πήρε την απόφαση να φύγει

στο εξωτερικό κουρασμένη από τις αντο-

χές και τα όρια του συστήματος.

Αριστοτέλης Καλύβας
Η εκπαιδευτική και επαγγελματικήδια-

δρομή του νευροχειρουργούΑριστοτέ-

λη Καλύβα ήταν μακρά εκτός Ελλάδας.

Η επιθυμία για επιστροφή και σταδιο-

δρομία στην Ελλάδα ήταν πάντοτε

έντονη, αλλά ηλογική την απομάκρυνε.

Ηπροκήρυξητων270 μελώνΔΕΠ (το

2023 από το υπουργείο Παιδείας , σε

συνεργασία με το υπουργείο Υγείας,

ώστε να καλυφθούν θέσεις γιατρών σε

πανεπιστημιακές κλινικές καινα ενισχυ

θούν τα νοσοκομεία) στάθηκε καταλυ-

τική για τον Ελληνα νευροχειρουργό ,

επίκουρο καθηγητή στο Πανεπιστήμιο

του Τορόντο .

«Ηθελανα εργαστώ στηχώραμου, και

αυτήηπροκήρυξη ήτανμια ευκαιρίαπου

άνοιγετηνπόρτατηςεπιστροφής. Υπέβα-

λατοβιογραφικόμουκαι συμμετείχαστη

διαδικασία. Τα προσόντα και η εμπειρία

μου με οδήγησαν σε ένα ιστορικό πανε-

πιστήμιο (ΕΚΠΑ) και σε ένα εξαιρετικό

νοσοκομείο (Αττικόν », λέει ο κ. Καλύβας

στο «ΘΕΜΑ» . Δηλώνει ενθουσιασμένος

αλλά και ρεαλιστής αναφορικά με τονέο

κεφάλαιο που ξεκινά στη ζωή του. «Γνω-

ρίζω τις δυσκολίες, όπως την εξάντληση

του προσωπικού, αλλά πιστεύω και στις

Αριστοτέλης
Καλύβας
Καθηγητής

Νευροχειρουργικής

«Πιστεύω στις
δυνατότητες

του συστήματος
υγείας.

ΗΠολιτεία

αναγνωρίζει πια

την ανάγκη
επένδυσης στο

πεδίοτης
Υγείας»

Ευάγγελος
Mňτons

Γενικός γιατρός,

ιδιώτης

«Οι Ελληνες
ζητούν εξετάσεις
και φάρμακα,
δεν

αντιλαμβάνονται
την αξία της
προληπτικής
ιατρικής
επίσκεψης»

Αναστασία
Παπαπορφυρίου

Πνευμονολόγος

«Ηβάσηγια
την επιστροφή

των γιατρών
μπορείνα είναι

συνδυασμός
βελτίωσης μισθού
και συνθηκών

εργασίας»

ΓΙΑΤΡΟΙ
EPXONTAI
ΚΑΙ
ΦΕΥΓΟΥΝ
Τρεις επιτυχημένοι Έλληνες γιατροί εξηγούν

του λόγους που τους οδήγησαν στο εξωτερικό ,

μιλούν για τα κίνητρα της επιστροφής τους

και δεν κρύβουν τη νοσταλγία , την απογοήτευση
αλλά και την ελπίδα για τη βελτίωση

των συνθηκών εργασίας στην Ελλάδα

Της Παναγιώτας Καρλατήρα

δυνατότητες του συστήματος υγείας. Η
Πολιτεία αναγνωρίζει πια την ανάγκη

επένδυσης στο πεδίο της Υγείας».

Αυτά τα δεδομένα έκριναν και την
τελική του απόφαση, η οποία ήταν μεν

προσωπική , αλλά ανατροφοδοτήθηκε,

όπως λέει, από τους οικείους του, ιδίως

τηνπαιδονευρολόγο σύζυγό του, καιτους

συναδέλφους του. Είναι βέβαιος πως το

Αττικόν μπορεί ναγίνει σημείο αναφοράς

στη Νευροχειρουργική και ως προϋπό-

θεση επιτυχίας ορίζει τη συνεργασία,

«διεπιστημονικά αλλά και μεταξύ όλων

των γενεών νευροχειρουργών της χώρας

μας, ώστεναμεταλαμπαδεύεται ηγνώση» .

Ευάγγελος Μήτσης
Ο κ. Ευάγγελος Μήτσης είναι ένας από

τους 66 γιατρούς που επέστρεψαν στην

Ελλάδα, και συγκεκριμένα στην Αττική,

το 2020. Ενας κύκλος 13 χρόνων -ειδικό-

τητα και εργασία ως οικογενειακός για-

totakarlatira@gmail.com

τρός- στη Βρετανία είχε ολοκληρωθεί και

έναςνέος άνοιγε στηχώρατου. Στοπεδίο

της Πρωτοβάθμιας Φροντίδας Υγείας , με

τον θεσμό του Προσωπικού Γιατρού ,

φαινότανκάτινα αλλάζει, ωστόσο περισ-

σότερο στην απόφασή του βάρυναν οι

οικογενειακοί λόγοι .

«Ηταν εύκολο να φύγω το 2006, διότι

ήξερα πως θα είχα άλλες δυνατότητες για

εκπαίδευση στη Βρετανία. Γύρισαγιατί

είχεεκπληρωθεί ο στόχος, είχα φτάσει εκεί
πουήθελα»,λέει στο «ΘΕΜΑ» ο κ.Μήτσης.

Ηεπιστροφήτου όμως ήτανδύσκολη όταν

κατάλαβε πως δενέχει αλλάξει ηνοοτρο-

πία των πολιτών. «Ζητούν εξετάσεις και

φάρμακα, δεν αντιλαμβάνονται την αξία

της προληπτικής ιατρικής επίσκεψης. Δεν

έχω συνηθίσει τηναπουσία ηλεκτρονικού

φακέλου υγείας, την έλλειψη δεδομένων»,

αποκαλύπτει .

Ως ιδιώτης γιατρός βιώνει αποκαρδιω-

τικά τη σύγκριση σε ό,τι αφορά την

άσκηση του ιατρικού έργου μεταξύ Ελλά

δας και Βρετανίας. «Εκεί ήμουν σε ένα

Κέντρο Υγείαςπουείχεπληθυσμόευθύνης

6.500 ατόμων και απασχολούμασταν 4

γενικοίγιατροί, 7νοσηλευτές, γραμματεία,

φαρμακοποιός κ.ά. Εδώ ζητούν από τους

παθολόγους και τους γενικούς γιατρούς να

έχουν στο ιατρείο τους 2.500 πολίτες εγγε-

γραμμένους. Ηδομή της σύμβασης είναι

απάνθρωπη για τους γιατρούς», παραδέ

χεται έχοντας επιλέξει να μην ενταχθεί

στο σύστημα του Προσωπικού Γιατρού.

«Αξιοποιώτιςδυνάμειςμουκαι τηνεμπει-

ρία μου είτε δουλεύει το σύστημα υγείας

είτεόχι», καταλήγει.

Αναστασία

Παπαπορφυρίου

Το 2022 έφυγαναπό την Ελλάδα 504 ειδι-

κευμένοιγιατροί αναζητώντας καλύτερες

μισθολογικές και εργασιακές συνθήκες.

Ηπνευμονολόγος Αναστασία Παπαπορ-

φυρίου ήταν μία εξ αυτών, παρότι μάλι-

στα τοδιάστημαεκείνο της είχε προσφερ

θεί μόνιμη θέση επιμελήτριας Β' στο νο-

σοκομείο «Σωτηρία». Εκτοτε εργάζεται

στο Πανεπιστημιακό Νοσοκομείο της
Βιέννης .

«Δενήτανμια απόφαση που πήρα εύ-

κολα. Στάθμισατο ότι ήθελαναασχοληθώ

μετηνΕπεμβατικήΠνευμονολογία καιτην

πραγματικότητα στη χώρα μας. Είχα εκ-

παιδευτεί και εργαστεί στο σύστημα

υγείαςτης Ελλάδας και γνώριζα τις συνθή

κες που επικρατούσαν. Ενιωθα ότι δεν θα

κατακτούσα τον στόχο μου στην Ελλάδα,

Δεν θα έκανα την εξειδίκευση, αλλά εκα-

τοντάδες άλλα πράγματα μαζί μετην
εξειδίκευση» , λέει η 33χρονη γιατρός.

Επιπλέον, όπως σημειώνει, επί 10 χρόνια

έδινε ευκαιρίες στο σύστημακαι προσπα-

θούσε να εξελίσσεται: «Εκανα διδακτορι-

κό, αγροτικό, ειδικότητα, εργάστηκα ως

πανεπιστημιακή υπότροφος και ως επι-

κουρική μέσα στηνπανδημία» .

Το εργασιακό περιβάλλονστοαυστρι

ακό νοσοκομείο απέχει πολύ από όσα

βίωσε στα ελληνικά νοσοκομεία . «Τηρού-

νται τα ωράρια εργασίας, το αντικείμενό

μου, οι εφημερίεςείναιλιγότερεςκαιπάντα

μέσα στην κλινική, καθώς τα νοσοκομεία

έχουνεπειγοντολόγους, πριμοδοτούμαι να

κάνω έρευνα, οι αποδοχέςείναι πολύ ικα

νοποιητικές» , ομολογεί. Ενδεικτικά, ο μισθός

του επιμελητή Β' στην Ελλάδα είναι 2.000

ευρώ μετις εφημερίες, ενώ στηνΑυστρία

6.000 ευρώ.

Τις μεταρρυθμίσεις που προώθησε

πρόσφατα το υπουργείο Υγείας για την
ενίσχυσητωναποδοχώντωνγιατρώντου

ΕΣΥ, όπως τα επί πληρωμή απογευμα-

τινά χειρουργεία και το ιδιωτικό έργο

εκτός νοσοκομείου , δεν τις θεωρεί δε-

λεαστικές. «Αυτά ισχύουν χρόνια στην

Ευρώπη, άρα δεν αποτελούν κίνητρο για

κάποιον ώστε να επιστρέψει. Ηβάση για

την επιστροφή των γιατρών μπορεί να

είναι συνδυασμός μεγαλύτερου μισθού

καικαλύτερωνσυνθηκώνεργασίας. Γιατί

τώρα οι γιατροί στην Ελλάδα παίρνουν

μισθούς πείνας» , καταλήγει.
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○
ταν τον Σεπτέμβριο του

1940 ο γερμανοεβραί-

ος μαρξιστής φιλόσοφος

Βάλτερ Μπένγιαμιν έφτα

νε στην ισπανική παραθαλάσσια κω

μόπολη του Πορτ Μπου στην Κατα

λωνία , μαζί με άλλους κυνηγημένους

συνοδοιπόρους του , βρισκόταν ήδη

επτά χρόνια στην εξορία. Μετά την

ανάρρηση του Χίτλερ στην καγκε

λαρία είχε αναζητήσει προσωρινά

καταφύγιο σε διάφορες ευρωπαϊκές

πόλεις, πριν καταλήξει στο αγα-
πημένο του Παρίσι, την πόλη των

στοών που τόσο τονγοήτευσαν δια-

νοητικά ως αφετηρία ανάλυσης της

νεωτερικότητας και της ευρωπαϊκής

συγκυρίας του 19ου αιώνα. Δεν άρ

γησε , ωστόσο , να συνειδητοποιήσει

ότι η ναζιστική λαίλαπα θα έφτανε

κάποια στιγμή ξανά στο κατώφλι

του. Κατάφερε να εγκαταλείψει τη
γαλλική πρωτεύουσα μόλις μίαμέρα

πριν οι δυνάμεις του Χίτλερ εισέλ

θουν σε αυτή. Μερικές εβδομάδες

νωρίτερα είχε εξασφαλίσει, ύστερα

από μεγάλη αναμονή και αρκετές

δυσκολίες , τηνταξιδιωτική βίζα για
τον πολυπόθητοτόπο προορισμού

του , την Αμερική.

Η σκοτεινή Ευρώπη

Η διαδρομή στα γαλλο-ισπανικά

σύνορα μέσα από τα Πυρηναία,

μια ολόκληρη ημέρα πεζοπορία με
έντονο βηματισμό, ήταν ιδιαίτερα

απαιτητική και η εύθραστη κατά-

σταση της υγείας του τον ανάγκαζε

να διακόπτει απότομα την πορεία

του σχεδόν κάθε δέκα λεπτά γιανα

πάρει τις αναγκαίες ανάσες. Η άφιξη

στο ξενοδοχείο De Francia , ωστόσο ,

έμοιαζε μάλλον με εφιάλτη παρά

με κάποιου είδους εκπλήρωση . Η

αστυνομία του φρανκικού καθεστώ

τος ανακοίνωσε στους άρτι αφχθέ-

ντες ότι επρόκειτο να τους απελάσει

άμεσα πίσω στη Γαλλία. Ευτυχώς , η

εντολή άλλαξε την επόμενη μέρα.

Για όλους , πληντου Μπένγιαμιν. Ο
κορυφαίος ίσως κριτικός κουλτούρας

της γενιάς του , φοβούμενος ότι θα

καταλήξει σταχέρια της Γκεστάπο,

είχε αποφασίσει τηνύχτα να αφαι

ρέσει τη ζωή του. Βρέθηκε νεκρός

στο κρεβάτι του δωματίου του από

υπερβολική δόση μορφίνης .

Η περίπτωση του Μπένγιαμιν

δεν ήταν μεμονωμένη. Από τις αρχές

της δεκαετίας του '30 πλήθος γερ-
μανών διανοητών επιχείρησαν – και

ευτυχώς εκείνοι τα κατάφεραν -να

εγκαταλείψουν τη σκοτεινή ήπειρο

για τηνάλλη όχθη του Ατλαντικού.

Και η αλήθεια είναι ότι τα αμερι

κανικά ακαδημαϊκά ιδρύματα τους
υποδέχθηκαν ασμένως. Αρκεί κανείς

να ρίξει μια ματιά στα ονόματα που

είναι αφιερωμένες ορισμένες έδρες

των μεγαλύτερων πανεπιστημίων

στις ΗΠΑγια να αντιληφθεί το μέτ

γεθος της επίδρασης που είχαν οι

στοχαστές αυτοί στο αμερικανικό

ακαδημαϊκό σύστημα και , δι' αυτού ,

στην αμερικανική πολιτική και κοι-

νωνική σκέψη.

Οι ιστορικοί παραλληλισμοί
έχουν πάντοτε δύο όψεις. Από τη

μια μεριά , μπορούν να μας βοηθή

σουννα εντάξουμε μια νέα κατάστα

ση σε έναγνώριμο πλαίσιο , ώστενα

αντλήσουμε κατευθύνσεις και σχή-

ματα κατανόησης. Από την άλλη

μεριά , όμως , στο μέτρο που αυτή

η διαδικασία αποτελεί τροχοπέδη

για να αναδείξουμε τα καινούργια
στοιχεία αυτής της κατάστασης, κατ

Φάκελος
Brain Drain - Brain Gain

Οταν ηδιανόηση

παίρνει τον δρόμο
της εξορίας

Από τον Βάλτερ Μπένγιαμιν και τη Χάνα Άρεντ που

εγκατέλειψαντη Γερμανία μετά την επικράτηση του ναζισμού ,

στους αμερικανούς επιστήμονες που μεταναστεύουν
μετά τη νίκη του Ντόναλντ Τραμπ - Η αποκαλυπτική έρευνα

του περιοδικού «Nature»

Του Κωνσταντίνου Τσαλακού

↑
Ο εκτων κορυφαίων αμερικανών ιστορικώνΤίμοθι Σνάιντερ, η συζυγός του
και καθηγήτρια Ιστορίας των Ιδεών Μάρσι Σορ και ο καθηγητής Φιλοσοφίας

και συγγραφέας Τζέισον Στάνλεϊ ανακοίνωσαν μετά τη νίκη του Ντόναλντ Τραμπ
ότι φεύγουν από τις ΗΠΑ με προορισμό τον Καναδά

θίσταται βαθιά προβληματική. Υπό

αυτή την έννοια αποτελεί μάλλον

μια θεωρητική ευκολία, γι ' αυτό και

οι ιστορικοί συνιστούν σθεναρά να

τους αποφεύγουμε. Κρατώντας και

νείς τα παραπάνω στο μυαλό του,

η πρόσφατη απόφαση επιφανών

μελετητών του φασισμού και του

αυταρχισμού να εγκαταλείψουντη
χώρα που κάποτε αποτέλεσε προο-

ρισμό πολιτικών εξόριστωνκαι διω-

κόμενων Ευρωπαίων, τις ΗΠΑ, επι-

καλούμενοι ζητήματα ακαδημαϊκής

ελευθερίας και τάσεις αντιδημοκρα-

τικής διολίσθησης , δεν μπορεί παρά

να γεννά περίεργα συναισθήματα

και άβολους συνειρμούς . Προορι

σμός τους ο Καναδάς, που σήμερα

μοιάζει να βρίσκεται πιο κοντά στην

Ευρώπη παρά στην Αμερική.

Φυγή απότη νέαΑμερική
Η πρώτη περίπτωση είναι εκείνη
του Τζέισον Στάνλεϊ, συγγραφέα

βιβλίων όπως το «How Fascism
Works: The Politics of Us and

Them » ή το « Erasing History: How
Fascists Rewrite the Past to Control

the Future», ο οποίος ανοιχτά δή-
λωσε ότι δεν θέλει τα παιδιά τουνα

μεγαλώσουν σε μια χώρα «που κλίνει

προς μια φασιστική δικτατορία». Δεν
δίστασε μάλιστα σε δηλώσεις τουνα

κάνει ευθεία αναφορά στο κύμα των

γερμανών εξορίστων της δεκαετίας

του '30 : «Ενμέρει, είναι σαν να φεύγεις

από τη Γερμανία το 1932, το 1933 ή το

1934. Υπάρχει μια αντήχηση: η γιαγιά

μου έφυγε από το Βερολίνο με τον πατ

τέρα μου το 1939, οπότε είναι υπό μια

έννοια μια οικογενειακή παράδοση».

Οι άλλες δύο περιπτώσεις,

εκείνη του κορυφαίου ίσως σήμε

ρα αμερικανού ιστορικού και μελετ

τητή μορφών σύγχρονης τυραννίας,

του Τίμοθι Σνάιντερ, και της και
θηγήτριας Ιστορίας των Ιδεών και

συζύγου του Σνάιντερ, της Μάρσι

Σορ, δεν είναι τόσο καθαρές. Ο ίδιος

ο Σνάιντερ, διά εκπροσώπου του,

ανέφερε ότι οι λόγοι της μετεγκα

τάστασής του στο Πανεπιστήμιο

του Τορόντο ήταν προσωπικοί, η

δε απόφασή του ελήφθη πριν από

τις πρόσφατες αμερικανικές εκλο

γές. Ωστόσο , απαντώντας σε σχετι

κό ερώτημα του ιστοτόπου Inside

Higher Ed , η Σορ υποστήριξε ότι
«όπως συμβαίνει συχνά, το προσωπι
κό και το πολιτικό αλληλοδιαπλέκο

νται . Μπορεί πιθανώς να μετακομίζα-

με ούτως ή άλλως, αλλά η τελική μας

απόφαση ελήφθη μετά τις εκλογές του

Νοεμβρίου. Ενιωσα ότι αυτή τη φορά,

με τη δεύτερη εκλογή του Τραμπ, τα

πράγματα θα είναι πολύ χειρότερα»

ανέφερε και πρόσθεσε: «Τα θεσμικά

αντίβαραέχουναποδιαρθρωθεί . Ηχώρα

βρίσκεται σε ελεύθερη πτώση . Φοβά

μαι ότι θα υπάρξει εμφύλιος πόλεμος

και δεν θέλωνα φέρω τα παιδιά μου σε

μια τέτοια κατάσταση. Δεν αισθάνομαι

επίσης ότι το Yale ή άλλα αμερικανικά

πανεπιστήμια θα καταφέρουν να προ-

στατεύσουν τους φοιτητές και το ακα-

δημαϊκό προσωπικό».

Είναι πολύ δύσκολο να εκτι-

μήσει κανείς το ακριβές μέγεθος

της ανησυχίας που προκαλούν στο

αμερικανικό ακαδημαϊκό και ερευ

νητικό προσωπικό οι παρεμβάσεις

της διοίκησης Τραμπ στην εκπαί

δευση και την έρευνα ( μεταξύ αυτ

τών η αναστολή ομοσπονδιακών

κονδυλίων ή η σύνδεσή τους με

όρους όπως η καταστολή των δι

αδηλώσεων, τα αυξημένα μέτρα

ασφάλειας ή ο «εσωτερικός έλεγ
χος» ακαδημαϊκών προγραμμάτων ,

όπως για παράδειγμα εκείνα που

αφορούν τη Μέση Ανατολή ή όσα

σχετίζονται με την κλιματική αλλα

γή) . Τα αποτελέσματα πρόσφατης

έρευνας του περιοδικού «Nature»

είναι , ωστόσο , ενδεικτικά. Σχεδόν

1.200 από τους 1.600 επιστήμο-

νες-ερευνητές που απάντησαν σε

σχετικές ερωτήσεις ανέφεραν πως

εξετάζουν το ενδεχόμενο να εγκα-

ταλείψουν τις ΗΠΑ, με δημοφιλέ

στερους τόπους προορισμού τον
Καναδά καιτην Ευρώπη.

« Πατήστε το φρένο!»

Μερικούς μήνες μετά τον θάνατο

του Μπένγιαμιν, μια άλλη σπου

δαία γερμανοεβραία φιλόσοφος , η
Χάνα Άρεντ, θα περνούσε και εκεί
νη τα γαλλο- ισπανικά σύνορα στο

Πορτ Μπου με προορισμό τη Νέα

Υόρκη. Στις αποσκευές της κουβα

λούσε ένα χειρόγραφο που της είχε

εμπιστευθεί ο Μπένγιαμιν με τίτλο
«Για την έννοια της ιστορίας» . Το

κείμενο αποτελούσε μια σφοδρή

επίθεση στο περίφημο «δόγμα της

προόδου» , που υποστήριζε μεγά-

λο τμήμα της προοδευτικής ιντε
λιγκέντσιας της εποχής. Το «τρέ
να της ιστορίας» , προειδοποιούσε

αντιθέτως ο Μπένγιαμιν λίγο πριν

η ανθρωπότητα εισέλθει στην πιο

μαύρη περίοδο της ιστορίας της, δεν
κατευθύνεται προοδευτικά προς

έναντόπο ευημερίας αλλά προς την
καταστροφή . Γι ' αυτό , συνέχιζε, πρέ

πειναπατήσουμε φρένο στην εξέλι

ξη και όχι γκάζι. Κάτι αντίστοιχο θα

απαντούσε πιθανότατα ο συγγραφέ

ας των περίφημων θέσεωνγια την
ιστορία και σε εκείνους που σήμε

ρα υποστηρίζουν, έμμεσα ή άμεσα,

κατά το μάλλον ή το ήττον, ότι η

τρέχουσα αναταραχή θα οδηγήσει

κάποια στιγμή , σχεδόν OTiKhTnchodermaasperellum+gamsii,'VintecWG"p£5paoTi

κά , χωρίς να χρειάζεται να κάνουμε

και πολλά, σεμια νέα βιώσιμη ισορ-

ροπία: « Πατήστε το φρένο!».
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ΦΑΚΕΛΟΣ
Brain Drain - Brain Gain

Τι θα έπρεπε να αλλάξει στην εκπαίδευση και

στην έρευνα ώστε να σκεφτούν την επιστροφή τους
οι έλληνες επιστήμονες που εργάζονται στο
εξωτερικό; - Πέντε καταξιωμένοι καθηγητές σε μεγάλα

αμερικανικά πανεπιστήμια απαντούν και προτείνουν

«Θαγύριζα στην
Ελλάδα αν...»

Κυριακή 6 Απριλίου 2025 ΤΟ ΒΗΜΑ

Της Μάρνυ Παπαματθαίου

1 ΗΠΑχάνουν (αργά αλ-

λά σταθερά ) μερικούς

από τους καλύτερους

καθηγητές και ερευνη

τές τους . Οι επιστήμονες που έκα-

ναν τόσα χρόνια τη χώρα «great»

(σύμφωνα με τη δημοφιλή ρήση

του νέου αμερικανού προέδρου)

ψάχνουν τώρα τρόπο να εγκατα-

λείψουν τα εργαστήριά της οριστι

κά . Η περικοπή κρατικών κονδυλί

ωνγια την ανώτατηεκπαίδευση, η

αναστολή ερευνητικώνπρογραμ-

μάτων, το κλίμα ανασφάλειας και

περιορισμών έχει ήδη χαραχθεί

βαθιά στον χώρο της ανώτατης
εκπαίδευσης της χώρας. Η «με
γάλη φυγή», δε, ξεκίνησε ήδη: οι

καθηγητές του Γέιλ Τίμοθι Σνάι-

ντερ – από τους σημαντικότερους

ιστορικούς των ΗΠΑ -, η γυναίκα

του, Μάρσι Σορ, καθηγήτρια Ιστο-

ρίας, και ο καθηγητής Φιλοσοφίας

Τζέισον Στάνλεϊ αποφάσισαν ήδη

να παραιτηθούναπό τη θέση τους

γιανα διδάξουν στο Πανεπιστήμιο

του Τορόντο στον Καναδά.

Μπορεί η Ευρώπη και ειδικά
η Ελλάδα να επωφεληθούν από τα

παραπάνω; Και μήπωςγια τη χώρα

μας είναι ακριβώς η κίνηση «ματ»

που περίμενε για να αντεπιτεθεί

σε έναν χώρο που παραδοσιακά

συνήθιζε να... αποτυγχάνει, δη-
λαδήτην έρευνα;

Οπως αποκαλύπτει η έρευνα

του «Βήματος» , την οποία και

επιβεβαιώνει πρόσφατηδημοσκό

πηση του έγκυρου « Nature», με

ρικές δεκάδες από τους μεγαλύτε-
ρους ερευνητές και επιστήμονες
των ΗΠΑ βρίσκονται νοητικά ήδη
μπροστά στο «κατώφλι» της Ευ-

ρώπης . Οι αριθμοί αποδεικνύουν

την ακρίβεια των παραπάνω δια-
πιστώσεων: το 75% των επιστη-

μόνων των ΗΠΑπου απάντησαν

στη δημοσκόπησητου «Nature»

(με ένα δείγμα περίπου 1.650 ατό

μων) σκέφτονται να φύγουν από

τη χώρα , ενώ πολλοί ανέφεραν ως

πρώτη επιλογή τους την Ευρώπη

και τον Καναδά. Ποιοι έχουν μπει

ήδη στο στόχαστρο και χρειά-
ζονται επείγουσα λύση επιβίω-

σης; Κολούμπια, Τζονς Χόπκινς ,

Μπέρκλεϊ, Γέιλ, UCLA. Σχεδόν

όλα τα μεγάλα πανεπιστήμια
και βεβαίως η « αφρόκρεμα » της

αφρόκρεμας των Ivy League (των

πιο δημοφιλών δηλαδή ανώτατων

πανεπιστημιακών ιδρυμάτων της

χώρας) .

«Η εξέλιξη στις ΗΠΑ αποτελεί

τεράστια ευκαιρία για τη Γερμανία

και την Ευρώπη» δήλωσε από την

πλευρά της η γερμανίδα σύμβου-

λος οικονομικών Ουλρίκε Μάλ

μεντιερ βλέποντας τα οφέλη που

μπορείνα έχει τοθέμαγιατηχώρα

της, όπως άλλωστε θα κάνουν και

άλλες ευρωπαϊκές χώρες τις επό

μενες εβδομάδες. Τι απαιτείται;

Καλοί μισθοί , στοχευμένεςεπενδύ-

σεις σε τομείς όπως η τεχνητή νο-

ημοσύνη, λιγότερη γραφειοκρατία.

Για τηνΕλλάδα μοιάζεινα ήρ

θε η ώρα επιλογής των κατάλλη

λων ερευνητικών πολιτικών για
την έρευνα. Και παράλληλα η αδι-

αφορία και η εγκατάλειψη να δώ-

σει την θέση της στη χάραξη αξι-

όπιστης στρατηγικής. Η χώρα μας

έτσι θα μπορούσε να προσφέρει

ένα ισχυρό ερευνητικό αποτύπω

μα που θα φέρει κέρδος: κλασική

φιλολογία αλλά – γιατί όχι; – και
-

βιοϊατρική, ΑΙ , Διάστημα, φυσική .βιοϊατρική, ΑΙ , Διάστημα, φυσική .

«Το Βήμα» ρώτησε καταξιωμένους

καθηγητές σε μεγάλα αμερικανικά

πανεπιστήμια εάν θαγύριζανπίσω

στην Ελλάδα και εκείνοι απάντη-

σαν τα παρακάτω:

ΜΑΡΙΑ ΜΑΥΡΟΥΔΗ

«Αν μπορούσα να

συνεισφέρω στα ηθικά
ερείσματα που
χρειάζονται οινέοι»

«Θαγύριζα στην Ελλάδα αν άλλαζαν

αυτά που με έκαναν να φύγω: κακή

χρηματοδότηση για τηνΠαιδεία, υπο-

βάθμιση του ρόλου των ανθρωπιστι-
κών και κοινωνικών επιστημών στη

συγκρότηση της ελληνικής κοινωνικής

και πολιτικής ζωής,και παραίτηση εκ

μέρους της πολιτικής ηγεσίας και της

κοινωνίας από το όραμα μιας προσω-

πικής και συλλογικής ανέλιξης μέσω

της Παιδείας.

Εχει ορθώς επισημανθεί ότι η
επίθεση του προέδρου Τραμπ στους

ακαδημαϊκούς και ερευνητικούς θε

σμούς των ΗΠΑ αποτελεί μια πρώτ

της τάξεως ευκαιρίαγια τηνΕυρώπη

(της Ελλάδαςσυμπεριλαμβανομένης)

να προσελκύσει επιστήμονες που με

την έρευνά τους για την τεχνολογία

θα προάγουν την οικονομική ανά

πτυξη . Η μέριμνα για την οικονομία

είναι πρωταρχική, δεδομένου ότι κοι-

νωφελείς ιδέες πραγματοποιούνται

μόνο αν είναι οικονομικά βιώσιμες.

Οφείλουμε ωστόσο να αναγνωρίσου-

με ότι οι διαφορετικές εκδοχές μιας

παγκόσμιας κρίσης(ελληνική, ευρω-

παϊκή και αμερικανική) αφορούν την

αναδιάρθρωση της οικονομίας αλλά

και των κοινωνικών αξιών και επι-

τείνονται από την τάχιστη ανάπτυξη

της τεχνολογίας. Οι νέοι καλούνται

να διαχειριστούν τις επαγγελματικές

αλλαγές και τις καινοφανείς ψυχικές

και κοινωνικές παθολογίες που απορ

ρέουν από την εξάπλωση τουΔιαδι-

κτύου και της ηλεκτρονικής οθόνης .

Την προσφορά των ανθρωπιστικών

και κοινωνικών επιστημών κατέδειξε

Ο Τζέφρι Χίντον, θεμελιωτής της τε-

χνητής νοημοσύνης και νομπελίσταςχνητής νοημοσύνης και νομπελίστας

της φυσικής. Ως φοιτητής μελέτησε

ιστορία της τέχνης, φιλοσοφία και

πειραματική ψυχολογία. Το 2023 πα-

ραιτήθηκε από την Google ώστε να

συζητά ελεύθερα τους κινδύνους της

τεχνητής νοημοσύνης.Θαγύριζα στην

Ελλάδα ανμπορούσα να συνεισφέρω

ουσιαστικά, μέσα από την επιστήμη

μου, στα ηθικά ερείσματα που χρειά-

ζονται οι νέοι για να αντιμετωπίσουν

τα πρακτικά προβλήματα του ελλη-
νικού και παγκόσμιου μέλλοντος».

Η κυρία Μαρία Μαυρουδή είναι

καθηγήτρια Βυζαντινής Ιστορίας
και Σπουδών Μέσης Ανατολής στο

Πανεπιστήμιο του Μπέρκλεϊ.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΧΑΝΙΩΤΗΣ

«Ερευνητικά κέντρα
απαλλαγμένα από

τους περιορισμούς
του Δημοσίου»

«Παρακολουθούμε με ανησυχία τις

επιπτώσεις που έχουν στην επιστη-

μονική κοινότητα των αποδήμων Ελ-

λήνων τα μέτρα της αμερικανικής κυ

βέρνησης για την έρευνα. Το πάγωμα

ομοσπονδιακώνχορηγιών, η συζητού-

μένη περικοπή των έμμεσων δαπανών

-με καταστροφικές συνέπειεςγια την

ιατρική έρευνα -, το σταμάτημα της

χρηματοδότησης προγραμμάτων και η

απειλούμενη διακοπή της χρηματοδό-

τησης πανεπιστημίων που ακολουθούν

πολιτική ισότητας και συμπερίληψης

δεν έχουν μόνο διαμορφώσει ένα αρ-

νητικό κλίμα για την έρευνα, αλλά
έχουν ήδη απτές συνέπειες: απολύσεις

επιστημονικού προσωπικού, πάγωμα

προσλήψεων, αναστολή προγραμμά-

των και καθυστέρηση στη χορήγηση

μεταπτυχιακών υποτροφιών. Είναι

αναμενόμενο ξένοι επιστήμονες που

εργάζονται στιςΗΠΑ να εξετάζουν το

ενδεχόμενο της επιστροφής είτε στην

πατρίδα τους είτε σε χώρες που είναι

έτοιμες να δημιουργήσουν τις κατάλ-

ληλες προϋποθέσειςγια τηστρατολό

γηση επιστημόνων από τις ΗΠΑ. Ο

Yann LeCun, αντιπρόεδρος τηςMeta

και ειδικός στην Τεχνητή Νοημο-
σύνη, υπογράμμισε πρόσφατα κάτω

από ποιες προϋποθέσεις η Ευρώπη

θα μπορούσε να τους κερδίσει και να

δημιουργήσει μια ζωντανή βιομηχανία

τεχνολογίας: πρόσβαση σεερευνητι

κές εγκαταστάσεις και σεχρηματοδό-

τηση της έρευνας με λίγα διοικητικά

έξοδα, καλές αποδοχές, ελευθερία

στην επιλογή του ερευνητικού αντι-

κειμένου, συνέργειες με τη βιομηχανία

και νεοφυείς επιχειρήσεις. Η Ελλάδα

είναι μαζί με το Ισραήλ μια από τις

χώρες με τα μεγαλύτερα σε σχέση με

τον πληθυσμό της ποσοστά επιστημό

νων στη διασπορά. Θα μπορούσε να

προσελκύσει απόδημους επιστήμονες;

Τα κίνητρα που υπάρχουν σήμερα,

όπως οι φορολογικές διευκολύνσεις

για επαναπατριζόμενους Ελληνες, δεν

επαρκούν. Παρά το υψηλό επίπεδο

τους, τα ερευνητικά κέντρα που επο-

πτεύει η Γενική Γραμματεία Ερευνας

και Τεχνολογίας(Δημόκριτος, Εθνικό

Ιδρυμα Ερευνών, Ιδρυμα Τεχνολογίας

και Ερευνας) δεν έχουν την ευελιξία

ναπροσφέρουν αξιοπρεπείς αμοιβές

(πέραν των επιμισθίων) και δεν έχουν

απαλλαγεί από το δημόσιο λογιστι-

κό και τη γραφειοκρατία του. Ετσι

θα πρέπει να εξεταστεί, ως εναλλα

κτική προοπτική, η δημιουργία ενός

δικτύου ερευνητικών κέντρων που
θα έχουν το καθεστώς του νομικού

προσώπου ιδιωτικού δικαίου, θα είναι

απαλλαγμένα από τους μισθολογικούς

και λογιστικούς περιορισμούςτουΔη-
μοσίου, και θα είναι αφιερωμένα σε

τομείς αιχμής, όπως η βιοϊατρική, η

ναυτιλία, η τεχνητή νοημοσύνη, το

κλίμα και το Διάστημα. Όχι σε αντα-

γωνισμό, αλλά υποχρεωτικά σε στενή

συνεργασία με τα δημόσια ερευνητι

κά ιδρύματα και τα ΑΕΙ, ένα τέτοιο

δίκτυο θα μπορούσε να προσελκύσει

απόδημους επιστήμονες και να γίνει

μοχλός για την ανάπτυξη τηςχώρας.

Ενα τέτοιο σχέδιο θα μπορούσε να

υλοποιηθεί απόμια κοινοπραξία των

κοινωφελών ιδρυμάτων της χώρας,

αλλά και με χορηγίες εύπορων Ελ-

λήνων της διασποράς, όπως π.χ. των

Ελληνοαμερικανών πουχρηματοδο

τούν πανεπιστήμια στις ΗΠΑ, αλλά

μέχρι σήμερα δεν έχουν συμβάλει

χρηματικά στην έρευνα και στην ανώτ

τατη εκπαίδευση στην Ελλάδα. Πα

ράλληλα, η επιστημονική κοινότητα

χρειάζεται να επανασυνδεθεί μετην

κοινωνία. Πριν από λίγα χρόνια η

πανδημία έδωσε σε επιστήμονες και

διανοουμένους ένα ανέλπιστο βήμα

και τη δυνατότητα να διεκδικήσουν

για τους επιστημονικούς τους τομείς

τη δημόσια επιρροή που τους ανήκει .

Ηδίψαγια αξιόπιστη πληροφόρηση

ήταν ακόρεστη, όταν τα κοινωνικά

δίκτυα κατακλύζονταν από ψευτοε-
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πιστημονικά στοιχεία. Το αν κανείς

θα ακολουθούσε τη συμβουλή ενός

ειδικού ή ενός πολιτικάντη έκανε τη

διαφορά ανάμεσα στην επιβίωση και

τον θάνατο. Αυτή η σύνδεση επιστή-

μης και κοινωνίας ήταν βραχύβια. Τα

μέσα κοινωνικής δικτύωσης, ανεξέλε

γκτα ως προς την ακρίβεια και αξιοπι-

στία τωνπληροφοριών πουδιαχέουν,

συμβάλλουν στην αμφισβήτηση πα-

γιωμένων επιστημονικών δεδομένων,

όπως η χρησιμότητα των εμβολίων.

Είναι καθήκον των επιστημόνων να

ξαναπλησιάσουν τον απλό πολίτη

εξηγώντας τη σημασία που έχει η

έρευνα σε κάθε πτυχή της ζωής μας,

από τη σεισμική δραστηριότητα ως

την επιδημιολογία, από τη σχολική

βία ως τον τουρισμό, από τη δασοπρο-

στασία ως την άμυνα. Μέσα για αυτή

την ενημέρωση υπάρχουν».

Ο κ . Αγγελος Χανιώτης είναι

καθηγητής Αρχαίας Ιστορίας και

ΚλασικώνΣπουδών στο Πρίνστον

των ΗΠΑ, πρόεδρος της ανώνυμης

μη κερδοσκοπικής εταιρείας

Κόμβος - Δίκτυα του Παγκόσμιου

Ελληνισμού .

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ Γ . ΔΡΟΣΑΤΟΣ

«Οταν οι πολιτικοί αφήσουν

τους επιστήμονες να
συντονίσουντην έρευνα»

«Θα επέστρεφα να εργαστώ ως ερευ

νητής στην Ελλάδα αν υπήρχαν στα

θερές συνθήκες που θα μου επέτρε

των ΗΠΑ, πρόεδρος Ινστιτούτου

ARISTEIA ΗΠΑ , γ.γ. του Κόμβου -

Δίκτυα του Παγκόσμιου Ελληνισμού .

ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ

«Χρειάζεται οργάνωση ,

αξιοκρατία και διαφάνεια»

παν να προγραμματίσω το ερευνητικό

πρόγραμμα της ομάδας μου για του-

λάχιστον τρία -πέντε χρόνια, όπως

κάνω στις ΗΠΑ. Αυτό προϋποθέ

τει μακροχρόνια εθνική στρατηγική

έρευνας που δεν αλλάζει με εκλογές,

ανασχηματισμούς και εναλλασσόμε

νους υπουργούς που δεν γνωρίζουν τι

σημαίνει έρευνα και πώς βοηθά την
κοινωνία και την οικονομία . Επίσης,

προϋποθέτει την απρόσκοπτη λει-
τουργία ενός κεντρικού οργανισμού

χρηματοδότησης της έρευνας, στον

οποίο θα διοχετεύονταν όλα τα ερευ-
νητικά κονδύλια που διατίθενται από

διαφορετικές πηγές του εθνικού προ- «Πιστεύω πως τελικά δεν πρέπει να

ϋπολογισμού. Αυτός ο οργανισμός θα ενεργούμε ευκαιριακά, αλλά σε βάθος

απαρτιζόταν και θα επιβλεπόταν από χρόνου. Στην Ελλάδαχρειαζόμαστεμα

επιστήμονες. Θα συντόνιζεμια του κροχρόνια στρατηγική για τη βασική

λάχιστον ετήσια διαδικασία υποβολής έρευνα ώστε να μπορούμε να πρωτοπο-

προτάσεων για έρευνα, την αξιολόγη- ρούμε σε επιστήμη και σε βιομηχανία.

σή τους και την επίβλεψη εκτέλεσης

των χρηματοδοτημένων προγραμ-

μάτων. Όλα αυτά συζητιούνται αδι

αλείπτως τα τελευταία 23 χρόνια που

ζω μακριά από την Ελλάδα. Σε αυτό

το διάστημα έχουν εκλεγεί 6 πρωτ

θυπουργοί και αμέτρητοι υπουργοί.

Με εξαίρεση το βραχύβιο πρόγραμμα

ΑΡΙΣΤΕΙΑ της περιόδου Διαμαντο-
πούλου και το ΕΛΙΔΕΚ της περιόδου

Φωτάκη, τίποτα που να εξασφαλίζει

τις προϋποθέσεις που προανέφερα

δεν έχει συμβεί. Και τα δύο εγκατα
λείφθηκαν. Συνεπώς, θα επέστρεφα
στην Ελλάδα όταν οι πολιτικοί απο-

φασίσουν να αλλάξουν πορεία και να

αφήσουν τους επιστήμονες να συντο-

νίσουν την έρευνα. Όταν δηλαδή πρά-

ξουν τα αυτονόητα που συμβαίνουν

για δεκαετίες στον υπόλοιπο κόσμο».

Ο κ . Κωνσταντίνος Γ. Δροσάτος

είναι καθηγητής Ιατρικής Σχολής

στο Πανεπιστήμιο του Σινσινάτι

Χρειάζεται οργάνωση, αξιοκρατία και

διαφάνεια για να δουλέψει η υποστήριξη

ενός τέτοιου επιχειρήματος. Αν φτιάξου-

μεαυτά, μετά θα μπορούμε να κάνουμε

μεγάλα πράγματα.Μυαλά υπάρχουν και

η Ελλάδα έχει τα πάντα για να γίνει η

Καλιφόρνια της Ευρώπης.

Σεαυτή τηστιγμή της καριέραςμου

θα γύριζα αν μου δίνονταν τα υλικά να

κτίσω κάτι μοναδικόγια τηνΕλλάδα και

για την παγκόσμια επιστήμη όπως το

Hellenic Institute ofAdvancedStudies.

Νομίζω αρκετοί πιο νέοι συνάδελφοι

θα το σκέφτονταν αν: πρώτον, υπήρχαν

υποδομές για να κάνουν έρευνα, δεύτε

ρον, σταματούσαν οι καταλήψεις και η

ακραία πολιτικοποίηση των φοιτητών,

και, τρίτον, μπορούσαν να πληρώνονται

ανάλογα με την παραγωγικότητά τους,

όπως καθορίζεται από διεθνή κριτήρια».

Ο κ. Πέτρος Κουμουτσάκος είναι

καθηγητής Computing in Engineering

&Sciences στο Χάρβαρντ, εκτων

ιδρυτώντου Ελληνικού Ινστιτούτου

Προηγμένων Σπουδών(HIAS), που

στοχεύει στην αλληλεπίδραση

και στη συνεργασία των ελλήνων

επιστημόνων της διασποράς μετους

συναδέλφους τους στην Ελλάδα .

ΓΙΩΡΓΟΣ ΤΣΩΚΟΣ

«Οι διαδικασίες για
την υλοποίηση έρευνας
παραμένουν σκληρωτικές»

«Ηπιοπονεμένη και χιλιοσυζητημένη
ερώτηση . Θυμάμαι και στα φοιτητικά

μουχρόνια διαλαλούνταν παρόμοιες

προσπάθειες επαναπατρισμού ελλήνων
επιστημόνων. Απ 'όσο μπορώ να κατα-

λάβω, τα εμπόδια τότεκαι τώραείναι τα

ίδια.Χωρίς να αμφιβάλλει κανείςγιατην

ύπαρξη εξαιρετικών ερευνητών στη γε-

ωγραφική Ελλάδα, ηεπιστημονικήΕλ
λάδαβρίσκεται στηδιασπορά. Και τούτο,

αν και κακό για τη χώραμας,διαφημί

ζει την Ελλάδα σε όλον τον κόσμο. Τα

εμπόδια για τονεπαναπατρισμό έχουν

διατυπωθεί μύριες φορές και παρά τις

μικρέςμη ουσιαστικές προσαρμογές οι

διαδικασίεςγια την υλοποίηση έρευνας

παραμένουνσκληρωτικές. Πράγματι, η

έρευνα στηνΑμερική περνά μια περίοδο

περασμίνο αναπροσαρμογής" αλλά οι δυσκολίες

δεν είναι, τουλάχιστον ακόμη, αρκετές

για τη μαζική επιστροφή καθιερωμέ-
νων ερευνητών στην Ευρώπη. Θα ήταν

ίσως δυνατός ο επαναπατρισμός νέων

επιστημόνων, δεδομένων των δυσκολι-

ών που αναμένεται να αντιμετωπίσουν

στηνΑμερική, αλλά το βλέπω δύσκολο

γιατί οι υπάρχουσες αντιξοότητες στην

Ελλάδα δεν θα εξαφανιστούν μαγικώ

τω τρόπω. Από προσωπική εμπειρία

γνωρίζω προγράμματα πουέχουνχώρες

όπως η Ιαπωνία, που εξασφαλίζουν την

επιστροφή νέων επιστημόνων αμέσως

μετά από προχωρημένη εκπαίδευσή

τους στηνΑμερική. Φοβάμαι ότι οι νέ

οι επιστήμονεςμετανάστες ύστερα από

μισό σχεδόν αιώνα, όπως και εγώ, θα εί
ναι στη διασπορά με αέναη, αγιάτρευτη

νοσταλγία».

Ο κ . Γιώργος Τσώκος είναι

καθηγητής στην Ιατρική Σχολή

του Χάρβαρντ και διευθυντής του

τμήματος Κλινικής Ρευματολογίας

στο Ιατρικό Κέντρο της Beth

IsraelDeaconess.

Η επίθεση

του προέδρου

Τραμπ στους

ακαδημαϊκούς και

ερευνητικούς θεσμούς

των ΗΠΑαποτελεί

μια πρώτης τάξεως

ευκαιρία για

την Ευρώπη

Μαρία Μαυρουδή

Σε αυτήτη στιγμή
της καριέρας μου

θα γύριζα αν μου
δίνονταν τα υλικά

να κτίσω κάτι

μοναδικόγια
την Ελλάδα και

για την παγκόσμια

επιστήμη

Πέτρος Κουμουτσάκος

Τα κίνητρα που

υπάρχουν σήμερα,

όπως οι φορολογικές
διευκολύνσειςγια
επαναπατριζόμενους

Ελληνες, δεν

επαρκούν

Αγγελος Χανιώτης

Φοβάμαι ότι
οι νέοι επιστήμονες

μετανάστες ύστερα

από σχεδόν μισό
αιώνα, όπως

και εγώ, θα είναι
στη διασπορά με
αέναη, αγιάτρευτη

νοσταλγία

Γιώργος Τσώκος

Ολα αυτά

συζητιούνται

αδιαλείπτως τα
τελευταία 23 χρόνια

που ζω μακριά από

την Ελλάδα. Σε

αυτό το διάστημα

έχουν εκλεγεί 6

πρωθυπουργοί και
αμέτρητοι υπουργοί

Κωνσταντίνος Γ. Δροσάτος

»
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ΟΙ ΔΑΣΜΟΙ , ΤΟ ΠΑΓΚΟΣΜΙΟ ΧΑΟΣ ΚΑΙ ΟΙ ΑΜΥΝΕΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ

Η τέλεια καταιγίδα
Σε αχαρτογράφητα νερά πλέει από

την περασμένη Τετάρτη, την «Ημέ

ρα της Απελευθέρωσης» , η παγκό

σμια οικονομία. Οι πρωτοφανείς

δασμοί του Ντόναλντ Τραμπ προ-
καλούν τεκτονικές αλλαγές στον

χάρτη του διεθνούς εμπορίου , γκρε
μίζοντας βεβαιότητες δεκαετιών.

Αναζωπυρώνουν φόβουςγια ύφεση
καινέο πληθωριστικό κύμα, προκα-

λώντας σοκ στις αγορές . Ο οικονο-

μικός πόλεμος δεν θα έχει νικητές,

παρά μόνο ηττημένους , προειδο-

ποιούν διεθνείς οργανισμοί , ενώ η

απάντηση των μεγάλων δυνάμεων

- πλην της Κίνας που αντέδρασε εμ-

φατικά – παραμένει άδηλη. Το ωστι

κό κύμα είναι βέβαιο πως θα φθάσει

και στην Ελλάδα, που καλείται να

χτίσει άμεσα τείχη προστασίας.

Δ. Κρουστάλλη , Ν . Φιλιππίδης, Αλ . Καψύλης, Τ. Μαντικίδης - ΣΕΛ. 4, 6-8 ΟΤ ΣΕΛ. 8-11 Γ . Στουρνάρας στο « Β»: «Κι όμως υπάρχει τρόπος» → ΣΕΛ. 4 THE WALL STREET JOURNAL. 5 ερωτήσεις& απαντήσεις - ΣΕΛ. 8



9. Η ΤΕΛΕΙΑ ΚΑΤΑΙΓΙΔΑ

Μέσο: . . . . . . . . .ΤΟ ΒΗΜΑ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ

Ημ. Έκδοσης: . . .06/04/2025 Ημ. Αποδελτίωσης: . . .06/04/2025

Σελίδα: . . . . . . . . 4

4

ίναι ψαρωτικός εκ πρώτης

όψεως ο μαθηματικός τύπος

του «Tariff man» , καθώς με

•τα ελληνικά γράμματα υπο-

δηλώνει αναλογίες με τη θεωρία της
σχετικότητας τουΑϊνστάιν. Αλλά αν

πληροφορηθεί κανείς τη «λογική»

του, διαπιστώνει ότι δεν είναι καν

απλός . Είναι απλοϊκός, είναι αυθαί

ρετος , ενώ τα αποτελέσματα που

επιφέρει , ακόμα και οι φανατικό-

τεροι οπαδοί του αμερικανού προ-

έδρου στις Μεσοδυτικές Πολιτείες

μπορούν να αντιληφθούν ότι είναι

χαοτικά και απολύτως άδικα.

Οι διαιρέσεις
Ουσιαστικά ο Ντόναλντ Τραμπ

και το επιτελείο του διαιρούν το
έλλειμμα στις διμερείς συναλλαγές

που έχουν οι ΗΠΑ με κάθε εμπορικό

τους εταίρο με το σύνολο τωναμε

ρικανικών εισαγωγών από τη χώρα

αυτή. Το πηλίκο που προκύπτει με

τατρέπεται σεποσοστό επί τοις εκατ

τὸ στρογγυλοποιημένο προς τα άνω

σε ακέραιη μονάδα. Στησυνέχεια το

ποσοστό διαιρείται διά δύο και, αν

χρειαστεί, πάλι στρογγυλοποιείται

προς τα άνω. Εδώ πρέπεινα σημει

ωθεί ότι αυθαίρετα το ποσοστό δι-

αιρείται διά δύο , διότι αντο άφηναν

ως έχει θα προέκυπταν τεράστιοι

δασμολογικοί συντελεστές, ενώ αν

διαιρείτο διά τρία ή διά τέσσερα θα

προέκυπταν πολύ χαμηλοί.

Ο συντελεστής

Ετσι το ποσοστό 20% της φορολό-

γησης των ευρωπαϊκών προϊόντων

προέκυψε αφού αρχικά διαιρέθηκαν

O

Το σοκτων δασμών
Τα «μαθηματικά» και η ανάλυση

Η εξίσωση τουχάους

Δι =

ΤουΑλέξανδρου Καψύλη

Xi

ε *
ΥΠΟΜΝΗΜΑ

nm₁

φ * m
Δτ, Μεταβολή δασμώνγιανα επέλθει εμπορικό ισοζύγιο με μιαχώρα

m , Σύνολο εισαγωγώνστις ΗΠΑ από μιαχώρα
* Σύνολο εξαγωγών ΗΠΑ σε μιαχώρα

•Συντελεστής ελαστικότηταςτωνεισαγωγώνσεσχέση

μετηντιμή τους (ορίστηκε στο 4)*
Συντελεστής μετακύλισης δασμών στις τιμές εισαγωγής (ορίστηκε στο 0,25)*

* Επειδή οι συντελεστέςεκαι φ έχουνγινόμενο 1 , η εξίσωση ουσιαστικάδείχνειότιη αναγκαίαμεταβολήτων

δασμώναναλογεί στο εμπορικό έλλειμματων ΗΠΑ με μια χώραδιά του συνόλουτωνεισαγωγώναπό αυτήν.

τα 235,6 δισ. δολάρια του εμπορι

κού ελλείμματος των ΗΠΑ μετην
ΕΕ διά των605,8 δισ. δολαρίωντου

συνόλου των ετήσιων εισαγωγών

από την Ευρώπη. Το πηλίκο της
διαίρεσης είναι 0,388 πουαν μετα-

τραπεί σε ποσοστό επί τοις εκατό

γίνεται 38,8%. Το ποσοστό στρογ

γυλοποιείται σε 39% , διαιρείται διά

δύο για να προκύψει το ποσοστό

19,5% και στη συνέχεια στρογγυ-
λοποιείται άλλη μια φορά γιανα
προκύψει ο συντελεστής δασμολό

γησης τωνευρωπαϊκών εισαγωγών

20% . Οι περισπούδαστες αυθαι-

ρεσίες των οικονομικών συμβού

λων του αμερικανού προέδρου

δυστυχώς δεν είναι αναίμακτες .

Με τον μαθηματικό «τύπο του
χάους» δεν θα τιμωρηθούν μόνο

οι αμερικανοί καταναλωτές με

την εκτίναξη του πληθωρισμού
– διότι δύσκολα θα απορροφή

σουν οι εξαγωγείς ή οι εγχώριοι

διανομείς τις αυξήσεις στις τιμές

που θα προκύψουν . Όπως μετα-
δίδει το Reuters , θα τιμωρηθούν

με δασμούς 10% ακόμα και οι πι-

γκουίνοι των ηφαιστειογενών νή-

σων Χερντ και Μακ Ντόναλντς

στην Ανταρκτική. Διότι και αυτοί

έχουν εμπορικό πλεόνασμα με τις
ΗΠΑ, αφού δεν οδηγούν Tesla ή

Harley Davidson και δεν πίνουν

Jack Daniels.

Φόροι για όλους

Πέρα από το γελοίον του πράγ-

ματος, τραγικά θύματα θα είναι
οι κάτοικοι κάποιων πάμπτωχων

χωρών του πλανήτη. Διότι βάσει

του «τύπου του χάους» οι ΗΠΑ θα

φορολογήσουν τις εισαγωγές από

τη Μαδαγασκάρη με συντελεστή

47%, τις εισαγωγές από την Κα

μπότζη με 49% και τις εισαγωγές

από το Λεσότο με 50% . «Μεγάλες

χαμένες θα είναι οι φτωχές χώρες της

Αφρικής και της Νοτιοανατολικής

Ασίας» παρατήρησε ο επικεφαλής

του Διεθνούς Εμπορικού Επιμελη

τηρίου Τζον Ντέντον. Αυτές ούτε

με εμπορικά αντίποινα μπορούν

να απαντήσουν, ούτε με μποϊκο-

τάζ στα αμερικανικά προϊόντα.

Πάντως ο Ντόναλντ Τραμπ
δηλώνει «ανοικτός» για διαπραγ-

ματεύσεις. «Ηδη άρχισαν να μου

τηλεφωνούν για να τα βρούμε» δή-
λωσε την Πέμπτη. Ισως του τηλε-

φώνησε κάποιος πιγκουίνος από

το ΧερντΑϊλαντ.

Οι επιπτώσεις του εμπορικού πολέμου

ανακοινώσεις της κυβέρ

νησης τωνΗΠΑτηνπε-

ρασμένη εβδομάδα για
επιβολή υψηλών δασμών

στις εισαγωγές από τους μεγαλύ-

τερους εμπορικούς της εταίρους ,

συμπεριλαμβανομένης και της ΕΕ ,

σηματοδοτούν μια σαφή αλλαγή

πολιτικής που οδηγεί σε αυξημένο

προστατευτισμό. Πρόκειταιγια επι

βαρύνσεις που αποτελούντα υψη

λότερα επίπεδα περιοριστικώνμέτ
τρων στο παγκόσμιο εμπόριο από

τη δεκαετία του 1940.

Αναπόφευκτα οι συνέπειες ενός

τέτοιου εμπορικού πολέμου θα είναι

αρνητικές για όλεςτις εμπλεκόμενες

οικονομίες , συμπεριλαμβανομένων

των ΗΠΑ. Κι αυτόδιότι ο εμπορικός

προστατευτισμόςπάντοτεπροκα-

λεί αλυσιδωτές αντιδράσεις, καθώς

οι πληγείσες χώρες, όπως ήδη έχει

αρχίσει να συμβαίνει από τηνπερα-

σμένη Παρασκευή , ανταποδίδουν

με αντίμετρα.

Ακόμη όμως και χώρες που δεν

θα αναλάβουντέτοιες πρωτοβουλί-

ες , θα επηρεαστούν, καθώς η παρα-

γωγή, η μεταποίηση και ηδιάθεση

προϊόντων γίνεται μέσα από πα-

γκόσμιες αλυσίδες αξίας , οι οποίες

έχουν αυξήσει την αλληλεξάρτη

ση των εθνικώνοικονομιών μεταξύ

τους. Αυτές οι έμμεσες επιδράσεις θα

και οι άμυνες τηςΕλλάδας
λειτουργήσουν πολλαπλασιαστικά

και θα επηρεάσουντηνπαγκόσμια

οικονομία και όχι μόνο τις χώρες στις

οποίες επιβάλλονται δασμοί. Οδη

γούμαστε λοιπόν σε μία κλιμάκωση

της κρίσης και σε επιβράδυνση του

παγκόσμιου εμπορίου, με σοβαρές

συνέπειεςγια την οικονομική δρα-

στηριότητα και την ανάπτυξη.

Η ποσοτικοποίηση των επι-

πτώσεων ενός εμπορικού πολέ-

μου είναι μια εξαιρετικά δύσκολη

διαδικασία , καθώς εξαρτάται από

παράγοντες όπως η διάρκεια και

η ένταση των μέτρων και αντίμε-

τρων, οι χώρες που εμπλέκονται
και η ικανότητα των οικονομιών

να προσαρμοστούν στις νέες συν-

θήκες . Ωστόσο, αρκετές μελέτες

έχουν επιχειρήσει να υπολογίσουν

τις επιπτώσεις ενός παρατεταμένου

εμπορικού πολέμου σε παγκόσμιο
επίπεδο.

Η Ευρώπη, ως οικονομία με
υψηλό βαθμό εξωστρέφειας, είναι

ιδιαίτερα ευάλωτη σε μια τέτοια
εξέλιξη. Σύμφωνα με εκτιμήσεις της

Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας

(ΕΚΤ), η αρνητική επίπτωση των

μέχρι σήμερα εξαγγελθέντων μέτ

ΓΝΩΜΗ
Του Γιάννη

Στουρνάρα

από τηναύξηση της ανταγωνιστικό-

τητας των ευρωπαϊκών προϊόντων

λόγω των πληθωριστικών πιέσεων

στις ΗΠΑ. Σύμφωνα όμως με ανα-
λύσεις διεθνών επενδυτικών τραπε-

zov (Goldman Sachs, ABN AMRO,

κ.λπ. ) , οι αρνητικές επιπτώσεις στο

ΑΕΠ της Ευρωζώνης εκτιμάται ότι
θα ξεπεράσουν τη μία ποσοστιαία

μονάδα.

Η Ελλάδα, αν και έχει μικρό-

τερη εξάρτηση από τις ΗΠΑ, εν

δέχεται να επηρεαστεί έμμεσα,

καθώς μια συνολική επιβράδυνση

του παγκόσμιου εμπορίου μπορεί

να μειώσει τη ζήτηση για ελληνι

κά προϊόντα και να περιορίσει τις

προοπτικές ανάπτυξης. Οι επιπτώ-

σεις αναμένεται να είναι ηπιότερες

συγκριτικά με τον ευρωπαϊκό μέσο

όρο , καθώς το ποσοστό των ελλη

νικών εξαγωγώνπροςτις ΗΠΑπα-

ραμένει χαμηλό (περίπου 4% των

συνολικών εξαγωγών, έναντι 8,5%

στην Ευρωζώνη) . Η συμμετοχή της

Η γενικότερη
αβεβαιότητα στις

αγορές μπορεί να

περιορίσει τις ξένες ελληνικής οικονομίας στις παγκό

άμεσες επενδύσεις,

καθυστερώντας τη

τρων στο ΑΕΠ της Ευρωζώνης θα δυναμική ανάπτυξης
είναι περίπου 0,4% , λαμβάνοντας

υπόψη ότι η μείωση της παγκόσμιας

Ζήτησης αντισταθμίζεται εν μέρει

της ελληνικής

οικονομίας

σμιες αλυσίδες αξίας είναι σχετικά

περιορισμένη, κάτι που λειτουργεί

ως ένας βαθμός προστασίας έναντι

ενός ευρύτερου εμπορικού πολέμου.

Αυτό , ωστόσο, δεν σημαίνει
πως θα μείνει ανεπηρέαστη. Ανη
επιβράδυνση του διεθνούς εμπορίου

επηρεάσει βασικές ευρωπαϊκές αγο-

ρές , η ζήτησηγια ελληνικά προϊόντα

μπορεί να μειωθεί , πλήττοντας τις

εξαγωγές. Επιπλέον, η γενικότερη

αβεβαιότητα στις αγορές μπορεί να

περιορίσει τις ξένες άμεσες επενδύ-

σεις , καθυστερώντας τη δυναμική

ανάπτυξης της ελληνικής οικονομί

ας. Ολόγος είναι ότι σεένα ασταθές

διεθνές περιβάλλον οι επιχειρήσεις

αποφεύγουν να αναλάβουν ρίσκο ,

καθώς πλήττεται η εμπιστοσύνη .

ΗΕλλάδαλοιπόν, που προσπα-

θεί να προσελκύσει ξένες άμεσες
επενδύσεις , θα πρέπει να επιταχύνει

τις μεταρρυθμίσεις, ώστενα αποτε
λέσει έναν ελκυστικό προορισμόγια
τους επενδυτές, παρά τις αναταρά

ξεις στο διεθνές εμπόριο. Σε κάθε

περίπτωση, οι εξελίξειςαυτέςαπαι

τούν από τις κυβερνήσεις προσαρ

μογή των στρατηγικών τους, ώστε

να ενισχύσουν την ανθεκτικότητα

των οικονομιών τους απέναντι στις

νέες συνθήκες.

Για την Ελλάδα, η απάντηση

σε αυτές τις προκλήσεις βρίσκεται

στην ενίσχυση της παραγωγικότη

τας, στην προώθηση της καινοτο-

μίας και στη στροφή προς ένα πε

ρισσότερο βιώσιμο αναπτυξιακό

πρότυπο, το οποίο θα βασίζεται στη

διαφοροποίηση της παραγωγικής

βάσης και στηνανάπτυξη νέων του

μέων με υψηλή προστιθέμενη αξία.
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ΤΟ ΣΟΚ ΤΩΝ ΔΑΣΜΩΝ

Οι συνέπειες για τον έλληνα καταναλωτή

Κυριακή 6 Απριλίου 2025 TO BHMA

T
τους δασμούς τους πληρώ-

νουν πάντα πρωτίστως οι κατ

ταναλωτές . Αυτοί είναι δια-

χρονικά οι μεγάλοι χαμένοι .

Οι δασμοί που ανακοινώθηκαντην

Τετάρτη θα πληρωθούν κατ ' αρχάς

από τις επιχειρήσεις που εισάγουν

αγαθά στις ΗΠΑ. Αυτό σημαίνει ότι

ο αρχικός αντίκτυπος τωναυξήσεων

των τιμών θα επηρεάσει τους κατα-

ναλωτές των ΗΠΑ, υπό τηνπροϋπό

θεση ότι οι αμερικανικές εταιρείες θα

μετακυλίσουν το επιπλέον κόστος .

Πολλοί οικονομολόγοι πιστεύ-

ουν ωστόσο και σε επέκταση των

συνεπειών σε πολλές άλλες χώρες.

Εάν το ευρώ υποτιμηθεί (για την
ώρα ανατιμάται ) έναντι του δολαρί

ου , τότε οι ελληνικές εταιρείες που

εισάγουν αγαθά από τις ΗΠΑ θα

αντιμετωπίσουν υψηλότερο κόστος .

Αυτό είτε θα το μετακυλίσουν στους

καταναλωτές είτε θα το απορρο-

φήσουν.

Επιπτώσεις

Μεγαλύτερη αναμένεται η επίπτω

ση εφόσον οι ευρωπαϊκές χώρες απο-

φασίσουν συντεταγμένα να ανταπο

δώσουν με δικούς τους δασμούς σε

αμερικανικά προϊόντα που εισέρχο-

νται σε ευρωπαϊκό έδαφος. Τότε οι

τιμές σε αυτά τα προϊόντα δύσκολα

θα αποφύγουν την ανατίμηση.

Προφανώς θα υπάρχουν και ευτ

καιρίες . Κάποιοι κάνουν λόγο για
αναδιατύπωση του παγκόσμιου

εμπορικού χάρτη, με αφορμή τη σύ

ναψη νέων εμπορικών συνεργασιών

DASHBOARD ASSYLINE-2 55

KY.SY

Πώς, πόσο και
γιατί θα αυξηθεί
το κόστος Ζωής

μεταξύ εταιρειών από χτυπημένες Γιατί γίνεται
από τους δασμούς χώρες. Βιετνάμ,

Ινδονησία και πολλές άλλες χώρες

θα μπορούσαν να στρέψουν μεγα-
λύτερο μέρος της παραγωγής τους

προς την Ευρώπη, γεμίζοντάς τη

με φθηνό προϊόν που κανονικά θα
πήγαινε στις ΗΠΑ, αυξάνοντας πα

ράλληλα τις επιλογές προμηθευτών

για την εγχώρια αγορά, προκαλώ
ντας ωστόσο και πίεση στις εγχώριες

επιχειρήσεις .

Μίααπό τις πιθανές επιπτώσεις

είναι το αγαπημένο μας αμερικανι

κής προέλευσης κινητό τηλέφωνο

ναγίνει πολύ πιο ακριβό το επόμενο
διάστημα λόγω των δασμών Τραμπ.

Παρά το γεγονός ότι κατασκευάζε

και ελληνικότο
πρόβλημα των
δασμών -Αν και ο

αρχικός αντίκτυπος
της ανόδου των

τιμών θα επηρεάσει
τουςΑμερικανούς
οι βιομηχανίες,

θα περάσουν
την επιβάρυνση
σεόλεςτις

ται σε κάποια χώρα της Ασίας και αγορές τους
εμείς το αγοράζουμε στην Ευρώπη.

Δεν εμπλέκονται δηλαδή κάπου οι

ΗΠΑ, τις οποίες υποτίθεται στοχεύ

ουν να ωφελήσουν ή επιδιώκουννα

τιμωρήσουν όσους εξάγουν σε αυτές

Του Νίκου Φιλιππίδη

τα μέτρα του αμερικανού προέδρου.

Ανπάρουμε το παράδειγμα της

αμερικανικής Apple που παράγει

κατά κύριο λόγο τα προϊόντα της

στην Κίνα με δασμό πλέον 54%για

πωλήσεις προς την Αμερική , ένα

άλλο μέρος της παραγωγής γίνεται
στο Βιετνάμ και την Ινδία, όπου οι

δασμοί βρίσκονται στο 46%και 26%

αντίστοιχα. Η εταιρεία έχει μια κρί
σιμη επιλογή, να αποφασίσει αν θα

απορροφήσει ή θα περάσει το σύ

νολο της επιβάρυνσης στην αμερι
κανική αγορά.

Επειδή θεωρείται δεδομένο ότι
δενθα κάνει το τελευταίο για ναμη

χάσει μερίδια από τους ανταγωνι

στές της , θα επιχειρήσει να περάσει

μικρότερο ύψος αύξησης ενιαία σε

όλες τις αγορές που πουλάει τα προϊ

όντα της, συμπεριλαμβανομένης της

Κίνας και της Ευρώπης. Η εκτίμηση

που υπάρχει είναι ότι μια τέτοια κίν

νηση θα μπορούσενα αυξήσει 20% -

30% τις τιμές στα βασικά της μοντέ

λα , προφανώς και εδώ στην Ελλάδα.

Ξαφνικά , χωρίς να κάνουμετίποτα,

το πρόβλημα των δασμών Τραμπ

γίνεται ελληνικό , « μολύνοντας» με

ακρίβεια από το πουθενά μια οικο-

νομία, του κινητού μας, χιλιάδες

μίλια μακριά από την Ουάσιγκτον.

Ρολόγια καιτσάντες

Η βιομηχανία πολυτελών αγαθών θα

δοκιμαστεί συνολικά . Οι πωλήσεις

ούτως ή άλλως ακριβών προϊόντων

αυξάνονται όταν οι άνθρωποι αι
σθάνονται ότι υπάρχουν προοπτι
κές καλές για τα οικονομικά τους.

Αντίστοιχα χάνεται ηδιάθεση όταν

η ατμόσφαιρα « μυρίζει» κρίση δι

αρκείας όπως τώρα. Ακόμα και τα
υψηλά εισοδήματα θέλουν καθαρό

ορίζοντα και αυτός δεν υπάρχει τώ

ρα. Ο πρόεδρος των ΗΠΑ δεν εξαί

ρεσε από τους δασμούς δημοφιλείς

γαλλικές τσάντες (20% ) ή ελβετικά

Οι τιμές προϊόντων όπως τα

αμερικανικής προέλευσης
κινητά τηλέφωνα που

κατασκευάζονται στην Ασία

και εμείς τα αγοράζουμε στην
Ευρώπη , το επόμενο διάστημα
αναμένεται ότι θα αυξηθούν

ρολόγια (32% ) και αναμένεται να
επηρεαστούν οι πωλήσεις τους. Οι

Ελβετοί , παρά το γεγονός ότι εξαι

ρέθηκαντα φαρμακευτικά τους προ-

ϊόντα, παραμένουν αιφνιδιασμένοι .

Οι πρώτες διαπραγματεύσεις

για τις νέες τιμές έχουν ξεκινήσει με
τους πελάτες τους στις ΗΠΑ. Όσα

χάσουν εκεί δεν το κρύβουν ότι θα

περάσουν στα προϊόντα τους τις

επιβαρύνσεις από τις άλλες αγορές .

Επώνυμες μάρκες

Το πρόβλημα ωστόσο για τις πε-

ρισσότερες επώνυμες μάρκες είναι

οι βαρύτατοι δασμοί που έχουν επι

βληθεί όχι μόνο στην Κίνα και το Βι-

ετνάμ, αλλά και στο Μπανγκλαντές ,

την Καμπότζη και την Ινδονησία ,

όπου έχουν μεταφέρει την παραγω-

γή τους πολλές εταιρείες ρούχων και

υποδημάτων, για να μειώσουν την
εξάρτησή τους από την Κίνα. Προ

τιμούν άλλες χώρες, που και αυτές

ωστόσο έχουν υψηλούς δασμούς.

Πολλοί θα σκεφτούν τα μεγά-

λα περιθώρια κέρδους που έχουν οι

συγκεκριμένες εταιρείες, με τηνπα-

ραγωγή σε αυτές τις χώρες, που φτά

νουν καιτο 70% , άρα θα μπορούσαν

να υποθέσουν ότι υπάρχει έδαφος

να απορροφηθούν οι αυξήσεις . Δεν

φαίνεται ωστόσο σίγουρο. Οι λια-

νέμποροι θα πρέπει να επιλέξουν

μεταξύ της κερδοφορίας τους και

της διατήρησης της πελατείας τους.

Συνήθως ωστόσο διαλέγουν

έναν συνδυασμό, που επιβαρύνει

όλες τις πλευρές , ακόμα και τις άσχε

τες και σε αυτή την περίπτωση, όπως

η Ελλάδα . Και όταν λέμε επώνυμα

προϊόντα που όλοι αγοράζουμε, αρ-

κεί να θυμηθούμε ότι στο Βιετνάμ

παράγεται το 50% της παραγωγής

υποδημάτων της Nike και το 39%

της Adidas. Εκεί παράγεται και το
40% των ρούχων της Abercrombie&
Fitch , της Gap και της Victoria Secret.

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Αλλο ρεπορτάζγια τους
δασμούς στο ένθετο ΟΤ,

σελίδες 8-11

ΓΝΩΜΗ

Του Νίκου Σ.

Μαγγίνα

T
τις τελευταίες μέρες βιώνου

με έξαρση της αβεβαιότη
τας , καθώς αποκαλύπτονται

περισσότερες λεπτομέρειες

της δασμολογικής πολιτικής των

ΗΠΑ – μετά τις ανακοινώσεις στις
2/4 -, ενώ παρουσιάστηκαν και τα
πρώτα σοβαρά αντίμετρα, από την
Κίνα , στις 4/4 .

Οι επιβαρύνσεις που ανακοι-
νώθηκαν από τις ΗΠΑ κινούνται

προς το πιο απαισιόδοξο σενάριο

που είχαμε προσπαθήσει να πε-

Η ώρατης αλήθειαςγιατην ευρωπαϊκή οικονομία
ριγράψουμε σε αδρές γραμμές σε

ανάλυσή μας τον Φεβρουάριο . Η
κλιμάκωση των εντάσεων, χωρίς να

γνωρίζουμε ακόμη τις αντιδράσεις

της ΕΕ , και με τα περιθώρια δια-

πραγμάτευσης για άμβλυνση των

επιβαρύνσεων να παραμένουν αβέ

βαια, τείνει να επισκιάσει πλήρως

τις όποιες θετικές προσδοκίες είχαν

δημιουργηθεί στις αγορές μετά την
εκλογή Trump.

Η μεσοσταθμική δασμολογική

επιβάρυνση που προκύπτει από τις

ανακοινώσεις των ΗΠΑ για τους
εταίρους τους είναι η υψηλότερη

από τις αρχές του προηγούμενου
αιώνα, και οι τελικές επιπτώσεις

εξαιρετικά δύσκολο να ποσοτικο-
ποιηθούν λόγω της πολυπλοκότη-

τας των διασυνδέσεων τωνδιεθνών

αλυσίδων αξίας . Το βραχυπρόθεσμο

τίμημα για τη διεθνή οικονομία και

ειδικά για τις ΗΠΑ φαίνεται πλέ-
ον ότι θα είναι πολύ βαρύτερο (σε

όρους απώλειας ΑΕΠ και μετοχικών

αποτιμήσεων ) από ό ,τι αναμενόταν,

και αυτό αρχίζουν να συνειδητοποι

ούν οι αγορές τις τελευταίες μέρες.

Αναγνωρίζοντας ότι οι ΗΠΑ

παραμένουν ο βασικός εμπορικός

εταίρος της ΕΕ και η τελευταία δεν

θα επιχειρήσει πλήρη ανταπόδοση

- βλέποντας πιο μεσοπρόθεσμα τη
σχέση της με τις ΗΠΑ - θεωρώ ότι
η βραχυπρόθεσμη πίεση για ανά

κτηση της πρωτοβουλίας θα κατα-

στήσει την Ευρώπη, και ειδικά τις

μεγαλύτερες οικονομίες, πιο υπεύ-

θυνες και αυτόνομες , παρά τους

αναπόφευκτους κραδασμούς . Ηδη η

Γερμανία εξέπληξε θετικά τον προ-

ηγούμενο μήνα εκμεταλλευόμενη

και την ισχυρότερη δημοσιονομική
της θέση.

Οι δυσμενείς εξελίξεις ευνοούν

θεωρώ και την ταχύτερη μείωση

του πληθωρισμού στην ευρωζώνη

και δίνουν περιθώρια για πιο υπο-

στηρικτική νομισματική πολιτική.

Η χώρα μας σε αυτό το δύσκολο

περιβάλλον και παρά τη στενή δια

σύνδεσή της με την επιβαρυνόμενη

ευρωζώνη συνεχίζει να απολαμβά-

νει πρόσθετους αντισταθμιστικούς

παράγοντες.

Οι σημαντικότεροι εξ αυτών

είναι: η ισχυρή δημοσιονομική θέση,

ηαυξανόμενη στήριξη από το ΤΑΑ,

η μικρή άμεση εξαγωγική έκθεση

(αγαθά) στις ΗΠΑ ( 1 % του ΑΕΠ ),

η περιορισμένη διασύνδεση της οι

κονομίας με τις δοκιμαζόμενες δι
εθνείς εφοδιαστικές/παραγωγικές
αλυσίδες και ο σημαντικός ρόλος

του τουρισμού για την οικονομία.

Οι προκλήσεις είναι τεράστιες και
πιθανόν πολύ πιο επίμονες συγκρι

τικά με την πανδημία και την πρό

σφατη πληθωριστική κρίση , ωστόσο

τόσο η χώρα μας όσο και η ΕΕ έχουν

επιδείξει ισχυρό ένστικτο επιβίωσης

διαχρονικά, παρά τις διχογνωμίες.

Ο κ . Νίκος Σ. Μαγγίνας είναι

επικεφαλής οικονομολόγος

της Εθνικής Τράπεζας.
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Η γραμμή άμυναςτης κυβέρνησης

7

τηνταραχώδη συγκυρίαγια
την παγκόσμια οικονομία

έπειτα από την επιβολή δα-

σμών από τονπρόεδρο των

ΗΠΑΝτόναλντΤραμπ, αναμένε-

ται να συνεδριάσει αύριο , Δευτέρα,

παρουσία του Κυριάκου Μητσο-

τάκη, το Κυβερνητικό Συμβούλιο

Οικονομικής Πολιτικής,το οποίο

συντονίζει ο ΚωστήςΧατζηδάκης.

Το όργανο αυτό δεν είναι καινούρ

γιο , συστάθηκε το2019, συνεδρία-

σε ελάχιστες φορές, περισσότερο

εθιμοτυπικά παρά ουσιαστικά , και

στη συνέχεια ξεχάστηκε. Ο Κ.Χα-

τζηδάκης αναβιώνειτηλειτουργία
του και σχεδιάζει να το συγκαλεί

σε τακτική βάση προκειμένου ο

κύκλος των οικονομικών υπουρ

γείων, που έχει υπό την επίβλεψή

του, να εναρμονίσει τη δράση του

και να χαράξει τη μετάβαση από

τα macro στα micro, δηλαδή στην

απτή καθημερινότητα. Στην αυρι

ανή συνεδρίαση την εισήγησηγια
τη συνολικότερη κατάσταση θα

την κάνει ο Μιχάλης Αργυρού,

προϊστάμενος του Οικονομικού

Γραφείου του Πρωθυπουργού.

Τοδιεθνές μέτωπο
Η ατζέντα της συνάντησης περι-

λαμβάνει ειδικότερα θέματα που

αφορούν τις υποδομές, τις εξαγω-

γές και την ανταγωνιστικότητα,με

επιδίωξη να υπάρξει συγκεκριμένο

χρονοδιάγραμμα και στοχοθεσία

προκειμένου να επιταχυνθεί το

κυβερνητικό έργο και να βελτιωθεί

το πολιτικό κλίμα για την κυβέρ

νηση . Το εσωτερικό μέτωπο είναι
ίσως πιο εύκολο να διευθετηθεί .

Στον διεθνή περίγυρο, όμως, υπάρ-

χουν εξελίξεις που είναι δύσκολο

να προβλεφθούν οι συνέπειές τους

και αυτό εντείνει την αβεβαιότητα.

Η ΕΕ, η οποία διαιρέθηκε και για
αυτό το θέμα , δενπροσφέρει, προς

το παρόν τουλάχιστον, ασφαλές

καταφύγιο για μια μικρή χώρα με
χαμηλή ανταγωνιστικότητα, όπως

η Ελλάδα.

Μια συνολική επιβράδυνση
του παγκόσμιου εμπορίου θα πλή-

ξει και τις ελληνικές εξαγωγές, οι
οποίες προς τις ΗΠΑ είναι μόλις

5%, άρα ο άμεσος αντίκτυπος θα

είναι περιορισμένος. Ωστόσο η χώ

ρα μας θα πρέπει να επιταχύνει τις

μεταρρυθμίσεις αν θέλει να είναι

ελκυστικός προορισμός για τους
επενδυτές, παρά τις αναταράξεις
στο διεθνές εμπόριο.

Αυτά τα θέματα, ανκαι δενπε-

ΗΑθήνα αναζητεί
«Καταφύγιο

στην καταιγίδα»
Ανησυχίαγια απρόβλεπτες εξελίξεις μετά τις εξαγγελίες Τραμπ

- Τα μέτρα που θα συζητηθούν στην αυριανή συνεδρίαση του
Κυβερνητικού Συμβουλίου Οικονομικής Πολιτικής - Στο τραπέζι

υποδομές, εξαγωγές και ανταγωνιστικότητα

ριλαμβάνονται στην επίσημη ατζέ

ντα του Κυβερνητικού Συμβουλίου

Οικονομικής Πολιτικής, αναμένε
ται να συζητηθούν εκτενώς, επειδή

και ηχώρα μας θα πρέπειναλάβει

κάποια μέτρα προστασίας .

Και μάλιστα σετομείς οι οποί

οιγια διάφορους λόγους δεν έφτα-

σαν στο επίπεδο που αναμενόταν

τα προηγούμενα έξι χρόνια , όπως

είναι η ανταγωνιστικότητα, ώστε

να συνεχίσουν οι εξαγωγές παρά

τοόλο και πιο κατακερματισμένο

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ

:REUTERS

/AMANDA

PEROBELLI

Της Δήμητρας Κρουστάλλη

Οι διεθνείς αναταράξεις από

τους δασμούςΤραμπαναμένεται
να επηρεάσουν καιτη χώρα

μας καθώς μια συνολική

επιβράδυνση του παγκόσμιου
εμπορίου θα πλήξει και τις

ελληνικές εξαγωγές

διεθνές περιβάλλον. Ή η ενίσχυση

της αυτονομίας μας σε στρατηγι-
κούς τομείς, όπως η ενέργεια, οι

πρώτες ύλες , οι τεχνολογίες, αλλά

και η θωράκιση των θεσμών και η

δημοσιονομική σοβαρότητα .

ΟιεπτάάξονεςΧατζηδάκη

Την προηγούμενη εβδομάδα ο κ.

Χατζηδάκης , σε εκδήλωση του Ελ-

ληνο-Ιταλικού Επιμελητηρίου,πα-

ρουσίασε τους επτά άξονες στους

οποίους θα πρέπεινα κινηθεί η χώ

ρα, οι οποίοι από την άλλη πλευρά

δείχνουν και τα ελλείμματα που

χρειάζεται να καλύψει η κυβέρ-

νηση. Συγκεκριμένα ανέφερε την
προσέλκυση περισσότερων επεν-
δύσεων, καθώς το επενδυτικό κενό

που δημιουργήθηκε στη διάρκεια

της οικονομικής κρίσης δεν έχει

ακόμα καλυφθεί, παρότι οι επεν-

δύσεις αυξήθηκαντην περασμένη
πενταετία κατά 64%. Αυτό θαγίνει

με τηναπλούστευση του επιχειρη-
ματικού περιβάλλοντος, την ολο-

κλήρωση του Κτηματολογίου και

αναμόρφωση του θεσμικού πλαι

σίου για την προσέλκυση άμεσων

ξένων επενδύσεων,την εφαρμογή
νέων κινήτρων στην καινοτομία και

τις συγχωνεύσεις. Την ενίσχυση της

χρηματοδότησης της πραγματι-
κής οικονομίας . Την ενίσχυση της

εξωστρέφειας μεταξύ άλλων μετη
διείσδυση σενέες πολλά υποσχό

μενες αγορές, όπως η Ινδία και η
Κίνα, και με στοχευμένα χρημα-

τοδοτικά εργαλείαγια εξαγωγικές

επιχειρήσεις και επιχειρήσεις που

συμμετέχουν σε εκθέσεις.

Ακόμα , την αναβάθμιση των

υποδομών. Τη διεύρυνση της πα-

ραγωγικής βάσης της ελληνικής οι-

κονομίας, μεταξύ άλλων με στροφή

προς εξειδικευμένες αγορές υψη

λής προστιθέμενης αξίας , όπως οι
τεχνολογίες και εφαρμογές υγείας,

η ρομποτική , η ηλεκτροκίνηση, η
αμυντική βιομηχανία, η επισκευή

και ναυπήγηση πλοίων. Επίσης, με

διεύρυνση της τουριστικής περι-
όδου και με την ίδρυση μη κρατι-
κώνπανεπιστημίων. Το ανθρώπινο

δυναμικό και τη μείωση φόρων,

που, όπως προανήγγειλε ο αντι-
πρόεδρος της κυβέρνησης, επειδή

η υπέρβαση τωνστόχωντουπροϋ-

πολογισμού για το 2024 δημιουργεί

προϋποθέσεις για περαιτέρω θετι-

κές πρωτοβουλίες, αυτές θα ανα-

κοινωθούν από τον Πρωθυπουργό

στη ΔΕΘ. Βέβαια, μέσα από αυτά

προκύπτει το εύλογο ερώτημα αν

θα προλάβει η κυβέρνηση να κατ
λύψει τα κενά της διακυβέρνησης
μέσα σε αυτό το διεθνώς ρευστό

περιβάλλον με τρόπο πουνα φτά
σει στον κάθε πολίτη και στο κά-

θε νοικοκυριό . Και επίσης μοιάζει

αντιφατική η επέκταση της παρα-

γωγικής βάσης με την ταυτόχρο-
νη εξωστρέφεια της οικονομίας,

πράγμα που δείχνει ότι ακόμα δεν

υπάρχει ολοκληρωμένο σχέδιογια
το πού πρέπει να δοθεί το βάρος

στο εξής.

ΓΝΩΜΗ

Του Αντώνη
Καρακούση

Ντόναλντ Τραμπ, θε-

ωρώντας εαυτόν άρχο-

ντα του κόσμου, επέβα

λευπέρογκους δασμούς

στις εισαγωγές αγαθών από περίπου

180 χώρες, επειδή, όπως είπε, εκ-

μεταλλεύθηκαν επί δεκαετίες την
αμερικανική γαλαντομία και ανο-

χήγια να πλουτίσουν εις βάρος των
ΗΠΑ. Και αυτός, ως άλλος τιμωρός ,

ήλθεναβάλει ταπράγματαστηθέση

τους και να γυρίσει τον κόσμο εκατό

χρόνια πίσω. Για τον προσδιορισμό

Τατείχη του Τραμπ
δετου ύψουςτων δασμώνχρησιμο-

ποίησετο εμπορικό πλεόνασμα των

επιμέρους χωρών έναντι των ΗΠΑ
και όσο υψηλότερο αναλογικά ήταν
τόσο υψηλότερη ήταν και η ποινή

που επέβαλε. Κάπως έτσι βρέθηκαν

οι φτωχότερες χώρες της Ασίας και

της Αφρικής, όπως το Λεσότο και η

Καμπότζη, που εξάγουν κάποια λίγα

προϊόντα αξίας μερικών εκατομμυρί

ων δολαρίων, να καταδιώκονται με

υπέρογκες χρεώσεις.

Απευθυνόμενος δε σε προέ

δρους , πρωθυπουργούς, βασιλιάδες

και βασίλισσες, τους κάλεσε να αρχί-

σουννα αγοράζουν μαζικά αμερικα-

νικά προϊόντα και να σταματήσουν

να υποτιμούν τα νομίσματά τουςαν

θέλουν πραγματικά να αλλάξουν τα

πράγματα. Η αφέλεια και οι αυτα-
πάτες του ίδιου και του κύκλου που

τον συνοδεύει και τον υπερασπίζε-

ται είναι μοναδικές. Δεν τους περ-

νάει καν από το μυαλό ότι τα αμε

ρικανικά προϊόντα μπορεί να είναι

χοντροκομμένα, βαριά, ενεργοβό

ρα, έξω και μακριά από την κουλ-

τούρα των περισσότερων λαών ή

απλούστατα πολύ ακριβότερα από

ομοειδή άλλων χωρών. Ή , ακόμη

χειρότερα, δεν μπορεί ο συγκεκρι-

μένος υπερσυντηρητικός πολιτικός

κύκλος να αντιληφθεί ότι το πιθανό

παραγωγικό έλλειμμα και εκείνο της

ανταγωνιστικότηταςτων ΗΠΑ δεν

μπορούν να καλυφθούν με δασμούς ,

προστατευτικά τείχη και πολιτικές

του 19ου αιώνα. Εκτοτε ο κόσμος έχει

αλλάξει. Σήμερα οι Ηνωμένες Πολι

τείες μετά βίας αντιπροσωπεύουντο
25%τουπαγκόσμιουΑΕΠ,ηΚίνατο
20%και ηΕυρώπητο 17%. Οιδασμοί

που επέβαλε ο Ντόναλντ Τραμπ

αφορούν ένα μικρό μόνο μέρος της
παγκόσμιας δραστηριότητας, δεν

θα καταρρεύσει ο κόσμος εξαυτών.

Αντιθέτως η αναστάτωση που προ-

καλεί και οι παραβιάσεις τωναρχών

του ελεύθερου εμπορίου που επιχει-

ρεί θα οδηγήσουν σε αντισυσπειρώ

σεις και απομόνωση. Ηδη κατάφερε

το ακατόρθωτο: να ενώσει σε κοινό

μέτωπο χώρες απόλυτα ανταγωνι-

στικές μεταξύ τους, όπως η Κίνα, η

Νότια Κορέακαι η Ιαπωνία. Και μαζί

να καταστήσει την Κίνα φερέγγυα
δύναμη σε όλητη Νοτιοανατολική

Ασία, όπως δηλώνουνοι κινήσεις Βι-

ετναμέζων, Ινδονήσιων,Μαλαισια-

νών και Ταϊλανδών. Κατά βάση ο

Τραμπ αρνήθηκε την προηγούμε

νη παγκόσμια συνθήκηπου εδώκαι

τρεις δεκαετίες, μετά τη σοβιετική

κατάρρευση του 1991 , οικοδόμησαν

οι ΗΠΑ. Και αυτό επειδή διατηρεί
την πλάνη ότι οι ΗΠΑ έχασαν από

αυτήν, παρότι όλοι γνωρίζουν ότι
απήλαυσαν μοναδικά πλούτη και

περίοδο σχεδόν αδιατάρακτης ευ-

ημερίας επί 35 έτη.

Ηόληεπιλογή παραπέμπει σε

αυτοευνουχισμό. Θυμίζει τον αντί-

στοιχο προστατευτισμό της Κίνας

στις αρχές του 15ου αιώνα, όταν οι

μανδαρίνοι επέλεξαννα οχυρωθούν

πίσω από το Σινικό Τείχος εγκατα-
λείποντας και καταστρέφοντας έναν

από τους μεγαλύτερους στόλους

στην ιστορία της ανθρωπότητας. Και

αυτή σε χρόνους μεγάλωναναζητή-

σεωνκαι σπουδαίων ανακαλύψεων.

Όπως ακριβώς συμβαίνει καιτώρα...
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την Τετάρτη ο πρόεδρος Ερωτήσεις 5Απαντήσεις

TΤραμπ αποκάλυψε το νέο

δασμολογικό καθεστώς που

θα ισχύει στις ΗΠΑ, το οποίο

επαναπροσδιορίζει θεμελιωδώς την

εμπορική πολιτική της χώρας σε

κλίμακα που δενείχε παρατηρηθεί

από το τέλος του Β ' Παγκοσμίου

Πολέμου και μετά.

Οι ΗΠΑ θα επιβάλουνγενικούς

δασμούς 10% σε όλες τις εισαγωγές,

ενώ θέτουνακόμη υψηλότερους συ

ντελεστέςγια χώρεςοι οποίες, κατά

τον Λευκό Οίκο, ασκούν αθέμιτο

σμοί προστίθενται σε μια σειρά από

εμπορικό ανταγωνισμό. Αυτοί οι δα-

υπάρχοντες δασμούς που ο Τραμπ

έχει ήδη επιβάλει από την αρχή

της δεύτερης θητείας του , συμπε-

ριλαμβανομένων των δασμώνγια
πολλά προϊόντα από τον Καναδά,

το Μεξικό και την Κίνα, καθώς και

των δασμών στις εισαγωγές ατσα-

λιού και αλουμινίου.

Το σκεπτικό Τραμπ είναι ότι

οι δασμοί θα αναζωογονήσουντην
αμερικανική μεταποίηση , θα μειώ

σουν το έλλειμμα στο εμπορικό ισο-

ζύγιο των ΗΠΑ και θα βοηθήσουν

στη μείωση του εθνικούχρέους της

χώρας . Οι επικριτές τουλένεότι οι

δασμοί θα μπορούσαννα φέρουν τα

πάνω κάτω στο παγκόσμιο εμπόριο

και να οδηγήσουν σε υψηλότερο

πληθωρισμό . Ακολουθούν τα βα-

σικά σημεία που πρέπει να γνω-

ρίζετε σχετικά με τις πρόσφατες
ανακοινώσεις:

1
Τι δασμούς επέβαλε ο

Τραμπ;

Όλες οι εισαγωγές στις ΗΠΑ θα

υπόκεινται σε δασμό 10% , με αρχή

ισχύος του μέτρου την 5ηΑπριλίου .

Ωστόσο, ορισμένες χώρες θα επιβα

ρυνθούν με υψηλότερους δασμούς

από τις 9 Απριλίου. Για παράδειγ-

μα, η Κίνα θα επιβαρυνθεί με δα

σμό 34% , η Ευρώπη με 20% και η

Ιαπωνία με 24% .

Το Γραφείο του Εμπορικού

Αντιπροσώπου των ΗΠΑ ανα-
κοίνωσε ότι οι συντελεστές αυτοί

έχουν υπολογιστεί ώστε «να εξι-

σορροπηθούν τα διμερή εμπορικά

ελλείμματα μεταξύ των ΗΠΑ και

κάθε ενός από τους εμπορικούς

εταίρους μας».

ΟΛευκός Οίκος συνέδεσε τους

νέους δασμούς με υπολογισμούς
ποσών που, όπως ισχυρίζεται , επι-
βάλλουν άλλεςχώρες στις ΗΠΑ. Για

τουλάχιστον 71 από τις 184 χώ

ρες, καθώς και για την Ευρωπαϊκή

Ένωση , αυτά τα ποσά φαίνεται να

αντιστοιχούν σεένανβασικό τύπο:

Ισούνται με το μέγεθος του αμερι
κανικού ελλείμματος στο εμπόριο

αγαθών με μια χώρα διαιρεμένο με
την αξία των όσων οι ΗΠΑ εισά-

γουν από αυτήν.

Για παράδειγμα, στην περί-
πτωση της Κίνας : διαιρώντας το
έλλειμμα στο εμπόριο αγαθώντων

ΗΠΑ με την Κίναγια το 2024 -πε-

ρίπου 295 δισεκατομμύρια δολά

ρια - με τα 439 δισεκατομμύρια

δολάρια που ήταν η αξία των ει
σαγωγών από την Κίνα, προκύπτει
συντελεστής 67%. Ο Λευκός Οίκος

διαίρεσε αυτό το ποσοστό στα δύο

για να καταλήξει στο 34%που θα

επιβάλει ως δασμό στις εμπορι-
κές συναλλαγές μετην Κίνα. Σύμ

φωνα με το Peterson Institute for
International Economics, οι δασμοί

της Κίνας στις ΗΠΑ ήτανπερίπου

23% τον προηγούμενο μήνα.

Ονέος δασμός 34%γιατην Κί-

να θα προστεθεί στονυφιστάμενο

Ξανασχεδιάζεταιοχάρτης
του παγκόσμιου εμπορίου
THE WALLSTREET JOURNAL.

Ποιες χώρες και ποια αγαθά θα επηρεάσει η επιβολή των δασμών -

Οι προσδοκίες Τραμπ για προστασία των αμερικανικών επιχειρήσεων
και μείωση του εθνικού χρέους των ΗΠΑ και ο αντίλογος για υψηλότερο

πληθωρισμό και οδυνηρές συνέπειες στην αμερικανική οικονομία

Tns Chao Deng

THE WALLSTREET JOURNAL

δασμό 20% που επέβαλε ο Τραμπ

για την ουσία φεντανύλη, καθώς

και σε άλλους προϋπάρχοντες δα-

σμούς. Μεταξύ αυτών περιλαμβά-

νονται και δασμοί που επιβλήθηκαν

κατά την πρώτη θητεία του Ντ.

Τραμπ , αλλά και άλλοι τους οποί-

ους επέβαλε ο πρώην πρόεδρος ,

Τζο Μπάιντεν.

Επίσης, στην ομιλία του την

Τετάρτη ο Τραμπ επιβεβαίωσε ότι

δασμός ύψους 25% σε ξένα αυτο-

κίνητα θα τεθεί σε ισχύ από τις 3

Απριλίου .

2 Τιείναι οιαμερικανικοί
δασμοί και ποιος τους

πληρώνει;

Οι δασμοί είναι φόροι εισαγωγής σε

αγαθά που εισέρχονται στις ΗΠΑ,
επομένως αμερικανικές εταιρείες

και άλλες επιχειρήσεις που αγορά-

Ζουν απευθείας από ξένους προ-

μηθευτές θα επιβαρυνθούν αρχικά

με το κόστος . Ωστόσο, το ποιος

επιβαρύνεται με το τελικό βάρος

δεν είναι κάτι σταθερό, καθώς οι

επιχειρήσεις της εφοδιαστικής αλυ-

σίδας συνυπολογίζουν τις τιμές και

τη δική τους ζήτηση. Οι εισαγω-

γείς που θέλουννα περιορίσουντο
πλήγμα από τους δασμούς μπο-

ρούν να αυξήσουν τις τιμές τους,

μεταφέροντας ουσιαστικά το βάρος

(EPA

/ERIK

S.
LESSER

)

stin house
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EL 1:0

στους αμερικανούς καταναλωτές

και σε άλλες επιχειρήσεις. Ωστό

σο, οι οδυνηρές συνέπειες μπορεί

να γίνουν αισθητές και στην άλλη

μεριά , καθώς οι αμερικανικοί ει-
σαγωγείς μπορεί να μειώσουν τις

παραγγελίες για προσφάτως δα-

σμολογημένα εισαγόμενα προϊό-

ντα, τα οποία δενμπορούν πλέον

να αντέξουν οικονομικά .

3 Ποια είδη αγαθών

καιποιεςχώρες θα
επηρεαστούν;

Οι εταιρείες θα πρέπει να πλη-

ρώσουν επιπλέον δασμούς 10%

για όλα τα προϊόντα που εισά-

γουν στις ΗΠΑ, από μικρά καθη-

μερινά αγαθά, όπως δημητριακά

από το Μεξικό , έως μεγάλα και

ακριβά προϊόντα, όπως αυτοκίνη

τα Volkswagen από τη Γερμανία.

Επειδή οι δασμοί διαφέρουν ανά

χώρα, ορισμένα αγαθά θα επηρεα

στούν πολύ περισσότερο από άλ-

λα. Το Βιετνάμ, η Σρι Λάνκα και το
Λάος θα αντιμετωπίσουν μερικούς

από τους υψηλότερους «ανταπο-

δοτικούς δασμούς», 46%, 44% και

48%, αντίστοιχα. Η Κίνα, ένας από

τους μεγαλύτερους εμπορικούς

εταίρους των ΗΠΑ, θα αντιμετω
πίσει επιπλέον δασμό 34%.

4 Γιατί χρησιμοποιεί
τους δασμούς ο Τραμπ;

Ο Τραμπ λέει ότι οι δασμοί θα

βοηθήσουν στην προστασία των

αμερικανικών επιχειρήσεων, θαμε

ταφέρουν βιομηχανική παραγωγή

στις ΗΠΑ και θα δημιουργήσουν

θέσεις εργασίας για αμερικανούς

εργαζομένους. Επίσης ισχυρίζεται

ότι οι δασμοί θα βοηθήσουν στη

μείωση του εμπορικού ελλείμματος

των ΗΠΑ – της διαφοράς μεταξύ

των εισαγωγών και των εξαγωγών

της χώρας . Πολλοί οικονομολόγοι

έχουν επικρίνει τη χρήση δασμών

από τον Τραμπ, προειδοποιώντας

ότι αποτελούν υπερβολικά αμβλύ

εργαλείο για την προστασία της

αμερικανικής οικονομίας και την
αντιμετώπιση εμπορικών ανισορ-

ροπιών. Επισημαίνουν επίσης ότι οι

δασμοί θα μπορούσαν να αυξήσουν

τις τιμές πολλών αγαθώνγια τους

αμερικανούς καταναλωτές και τις

επιχειρήσεις.

line.
starts

60649.99 799.99

here.

ΟΤραμπ έχει επίσηςχρησιμο-
ποιήσει δασμούς για να αποσπά

σει πολιτικές παραχωρήσεις από

εμπορικούς εταίρους των ΗΠΑ.

Μετά τις απειλές του για δασμούς

στον Καναδά και στο Μεξικό νω-

ρίτερα φέτος, και οι δύο χώρες
υποσχέθηκαννα ενισχύσουντους

ελέγχους στα σύνορα για να περι-

ορίσουν τη μετανάστευση και την

παράνομη ροή ναρκωτικών ουσιών

στις ΗΠΑ. Η ιδέα των δασμών έχει

βρει σε ορισμένα τμήματα της που

λιτικής βάσης του Τραμπ.

5 Πώς μπορούν οι
δασμοί να επηρεάσουν

τους αμερικανικούς
καταναλωτές καιτις
επιχειρήσεις;

Η πρόσφατηανακοίνωση των δα-

55"

pricec
879.99

σμών εκ μέρους του Ντ . Τραμπ
έστειλε τα μελλοντικά συμβόλαια

των αμερικανικών μετοχώνχαμη

λότερα, καθώς ορισμένοι επενδυ

τές ανησυχούνγια την προοπτική

πιο αργής ανάπτυξης και υψηλότε

ρου πληθωρισμού . Οι φόβοι ότι οι

περισσότεροι δασμοί θα μπορού-

σαννα ωθήσουν την αμερικανική

οικονομία σε ύφεση υπήρχαν και

πριν από την Τετάρτη.

Ανκαι η ευρεία και πολύπλοκη

φύση του νέου δασμολογικού και
θεστώτος θα απαιτήσει χρόνο για

ναγίνει κατανοητή, η ανακοίνωση

προσφέρει κάποια σαφήνεια στις

επιχειρήσεις – και σε αυτές που

βασίζονται σε εισαγόμενα προϊ-

όντα – αναφορικά με τοτι ισχύει .

Πολλοί οικονομολόγοι επιμέ
νουν ότι οι δασμοί θα αυξήσουν τις

τιμές για τους αμερικανούς κατα-

ναλωτές , καθώς οι επιχειρήσεις θα

μεταβιβάσουν μέρος του επιπλέον

κόστους . Η εταιρεία διαχείρισης

περιουσιακών στοιχείων BlueBay,

θυγατρική της RBC Global Asset

Management, εκτιμά ότι οι νέοι
δασμοί θα αυξήσουν τον πληθω-

ρισμό των ΗΠΑ κατά 1 %. Ανέφερε

ότι η οικονομική ανάπτυξη πιθα-

νότατα θα επιβραδυνθεί στο 1,5%,

αλλά ότι οι ΗΠΑ πιθανότατα δεν

θα εισέλθουν σε ύφεση.

Ακόμη και πριν από την ανα-

κοίνωση των δασμών του Τραμπ ,

οι αμερικανικές οικογένειες είχαν

ήδη αρχίσει να περιορίζουν τις
δαπάνες τους . Οι πωλήσεις έχουν

αρχίσει να μειώνονται τόσο για τις

αεροπορικές εταιρείες όσο καιγια

τα μικρά μαγαζιά λιανικής, τα λε-

γόμενα convenience stores.

Οι αυτοκινητοβιομηχανίες και

οι κατασκευαστές ανταλλακτικών

έχουν δηλώσει ότι πιθανότατα θα

μεταβιβάσουν μέρος του δασμολο-

γικού κόστους στους καταναλωτές.

Η Morgan Stanley εκτιμά ότι, κατά
μέσο όρο, οι τιμές των οχημάτων

θα μπορούσαν να αυξηθούν κατά

11% έως 12% για να αντισταθμι
στούν οι δασμοί.

Οι εισαγωγείς στις ΗΠΑ

για να περιορίσουντο
πλήγμα από τους δασμούς
θα αυξήσουντις τιμές
τους μεταφέροντας το
βάρος στους αμερικανούς

καταναλωτές , αλλά οι
οδυνηρές συνέπειες
μπορείναγίνουναισθητές
καισε άλλεςχώρες ,

καθώς οι αμερικανοί
εισαγωγείς ίσως μειώσουν
τις παραγγελίες για
εισαγόμενα προϊόντα
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